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 Těchonínské listy letos vycházejí dvanáctým 
rokem. Věřili byste tomu? První výtisk spatřil 
světlo světa v prosinci roku 2011. Troufám si říct, 
že si po celou dobu drží své věrné čtenáře a plní 
svou (nejen) informativní funkci pro občany obce. 
Elektronická verze dostupná na webových strán-
kách obce a roznáška výtisků předplatitelům domů 
jsou jistě příjemnými bonusy. Listy je také možno 
zakoupit na tradičních čtyřech prodejních místech (viz strana 30). Pokud by Vás napadlo, jak listy 
vylepšit, popřípadě dostat mezi 
více čtenářů, budeme za případ-
né připomínky a podněty rádi.
 Redakční rada zůstává letos 
stejná jako v letech minulých. I 
letos se můžete těšit na příspěv-
ky např. z historie, přírody i ak-
tuálního dění v obci. Co nás těší 
a mrzí zároveň, je to, že se nám 
schází příspěvky od občanů, 
které se do výtisku již nevejdou. 
A to jsme nyní na 40 stranách 
oproti původním 20. Moc Vás 
prosím - pokud se Váš příspěvek 
do listů nevešel, nevzdávejte to. 
Ceníme si každého přispěvatele 
a uděláme vše pro to, abychom 
nezveřejněné články otiskli ve 
vydáních budoucích.
 Závěrem bych Vám ráda 
popřála hezké jarní dny a dala 
tip na procházku. Když se totiž 
podíváte na příspěvek od Ivanky 
Špinlerové o historii Těchonína 
(str. 18), zjistíte, že střed obce 
tvoří několik zachovalých sta-
vení se zajímavou historií. Díky 
přiloženým fotografiím může-
te některá místa bez problému 
poznat, u těch ostatních Vám 
pomohou informace o číslu po-
pisném. To za procházku stojí, 
co myslíte? 
 Na počtenou u letního vy-
dání TL.

za redakční radu Tereza Živná

SLOVO ÚVODEM
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Dobrý den, vážení spoluobčané,

 pevně věřím, že v době, kdy se k Vám dostanou jarní Těchonínské listy, budeme již moci prohlá-
sit, že rozmarnosti letošního zimního období máme konečně za sebou. Snad nás bude těšit příchod 
teplejších a také i více slunných dní. První poslové jara na nás totiž vykoukli již před několika týdny 
a jejich počet je stále hojnější.
 Přelom zimy a jara je z pohledu naší obce obvykle zaměřen mimo jiné na detailnější přípravu 
daného roku. Plány na realizace již mají jasnější obrys, a proto nastává doba přípravy rozpočtu obce. 
Termín schvalování rozpočtu byl stanoven na březnové zasedání, které se konalo dne 15. 3. 2021. Co se 
týče tvorby návrhu rozpočtu obce na rok 2023, před pomyslným vykopnutím míče jsme měli zůstatek 
z roku předešlého ve výši 10 302 257 Kč, což je i přes poměrně vysokou finanční náročnost realizací 
loňského roku pěkná bilance. V  letošním roce jsme k  sestavování rozpočtu přistoupili stejně jako 
v letech předešlých, tedy s rozvahou a uvážlivostí. Tak jak to vždy opakuji - jednotlivé položky rozpoč-
tu vycházejí zejména z potřeb obce, nutných výdajů, nákladů rozběhlých akcí a příjmů dotací, které 
přibližně známe. V rámci tvorby rozpočtu jsme se snažili být co nejvíce šetrní, ale na druhou stranu 
nechceme, aby vývoj naší obce ustal.
 Opět jsme byli úspěšní v rámci přípravy projektů, a proto i v letošním roce budeme realizovat 
akce, na které se podařilo zajistit dotační spolufinancování.
 Největší akcí je akce s názvem: „Vybudování varovného a výstražného systému, protipovodňo-
vá opatření obec Těchonín“, která bude provedena za částku 1 045 781,89 Kč, přičemž výše dotace je 
732 047,32 Kč, což představuje 70% výši této dotace. Účelem dotace je úspěšná realizace Projektu spo-
čívající v rozšíření lokálního varovného systému a doplnění digitálního povodňového plánu pro obec 
Těchonín.
 Další akce má název: „Nákup vybavení pro podporu spolkové činnosti a komunitního života“, 
kde je předpokládaná částka realizace 315 000 Kč, přičemž dotace je ve výši 260 330 Kč, což předsta-
vuje 80% výši této dotace. Účelem dotace je zkvalitnění kultury setkávání občanů – v rámci realizace 
budou pořízeny stoly a židle v zasedací místnosti hasičské zbrojnice, jarmarkové stánky a pivní sety.
V pořadí třetí akcí, kterou realizujeme ve spolupráci se ZŠ, je akce s názvem: „Přírodní zahrady při ZŠ 
Těchonín“, kde je předpokládaná částka realizace 571 695 Kč, přičemž dotace je ve výši 485 940,53 Kč, 
což představuje 85% výši této dotace. Účelem dotace je „modernizace školní zahrady“. Dalším bodem 
bude dokončení areálu MŠ a ŠJ provedením parkových úprav. A když už hovoříme o školním prostředí 
- ve školních objektech dojde v letních měsících k provedení výmaleb.
 Plánujeme restaurátorské práce na soše sv. Antonína v dolním Těchoníně, kdy by mohlo také 
dojít k uskutečnění této akce prostřednictvím dotací. V tomto případě budeme akci realizovat pouze 
spolu s dotační příležitostí. Předpoklad realizační ceny je 97 000 Kč. V kladném případě by mohlo 
dojít k realizaci v období léto - podzim 2023.
 Rovněž nás čekají investice do bytového fondu. Zejména v rámci „rekonstrukcí“ dvou bytových 
jednotek se bude jednat také o významné částky, a dále i dílčí opravy, výměny apod…, které budou 
vynaloženy na zkvalitnění úrovně nájemního bydlení.
 Mezi další významné a zásadní investice patří tvorby projektových dokumentací, u kterých před-
pokládáme předání v  letošním roce. Největší položkou je projektová dokumentace lokality „U Ka-
sáren“, která odráží částku 720 000 Kč. Také budeme mít v  letošním roce dokončenou projektovou 
dokumentaci k objektu bývalé vojenské ubytovny, tj. č. p. 177 Těchonín, kde zbývá k doplacení částka 
436 000 Kč. Následují projektové dokumentace veřejného osvětlení pro Těchonín a Celné, obě po část-
ce 50 000 Kč. Poptané máme nacenění projekčních prací, kde čekáme na dodání CN – příkladně je to 

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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PD na akci pracovně nazvanou: „Stavba parkovišť a stavební úpravy místních komunikací v centru Tě-
chonína“, neboť se zabýváme možnosti údržby těchto komunikací, parkovišť, přístupových chodníků, 
nebo i možnostmi rozšíření ve směru zajištění dalších parkovacích ploch.
 Také se zabýváme myšlenkou rozšíření nabídky volnočasových aktivit v obci, tedy zbudováním 
míst s venkovními cvičebními prvky a dalšího zázemí. Spolu s touto myšlenkou jsme se rozhodli po-
řídit mapové cedule, které budou umístěny ve vytypovaných místech v jednotlivých místních částech 
naší obce, a pokusíme se je také doplnit o lavičky a vytvořit tak místa, kde bude možné se zastavit. Tato 
místa by nemusela sloužit jen místním při procházkách, ale také turistům při návštěvách naší obce.
 Tak jako každým rokem budeme mimo jiné podporovat místní spolky, a to následujícími pří-
spěvky: TJ Sokol Těchonín, oddíl kopané částkou 35 000 Kč, oddíl hokeje HC Těchonín 20 000 Kč, 
MO ČRS Těchonín z. s. – rybářský kroužek částkou 10 000 Kč. Dále počítáme s potravinovou obsluž-
ností u prodejny Konzum a prodejny v Celném. Nad rámec běžné podpory jsme se rozhodli o pod-
poru TJ Sokol Těchonín – fotbalový oddíl, kdy jsme alokovali částku cca 200 000 Kč jako příspěvek 
na „rekonstrukci“ kabin. K tomuto rozhodnutí nás vedlo primárně jednání se zástupci Sokolu a také 
přesvědčení o maximální vhodnosti a smysluplnosti této podpory.
 Dalšími neopomenutelnými a významnými výdaji jsou splátky jednotlivých závazků. Splátka ob-
jektu č. p. 177 Těchonín 1 200 000 Kč, splátky úvěrů 1 000 000 Kč či splátka pozemků 375 000 Kč.
 Toto jsou hlavní výdajové položky rozpočtu obce na rok 2023. Jistě jsem neuváděl všechny, ale 
ty hlavní se mi snad podařilo vypsat. Asi nemusím zmiňovat, že položek a dílčích dalších výdajů nás 
bude čekat nespočet. I přesto však predikujeme zůstatek na našich účtech ke konci roku 2023 ve výši 
6 900 000 Kč.
 Z tohoto důvod se domnívám, že rozpočet obce na rok 2023 byl schválen s odkazem na maxi-
mální využití zdrojů s maximalizací možnosti získání finančních spoluúčastí ze strany jednotlivých 
dotačních titulů a na druhé straně i s odkazem na hospodárnost a zachování podpory rozvoje obce.
 Závěrem mého slova mi dovolte, abych Vám popřál do jarních měsíců mnoho dobrého a zejmé-
na pevné zdraví. Jistě se stejně jako já těšíte na teplé slunečné dny, nepřebernou škálu odstínů zelené 
a svěžesti různobarevných kvítků. Mějte krásné jaro a klidné dny.

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Budiš M. Hrdina R. Chládek J. Junek J. Nepustil A. Ryba L. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Trojan J. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Předseda kontrolního výboru Ing. Aleš Nepustil přednesl zprávu kontrolního výboru.
Po krátké debatě se zastupitelé dohodli na odsouhlasení paušalizace cestovních výdajů dle platné 
vyhlášky a průměrného nájezdu km.

• Schvaluje výši cestovní náhrady počítané z 534 km za měsíc a sazby základní náhrady dle vy-
hlášky o změně sazby základní náhrady za používání silničních motorových vozidel a stravné-
ho a o stanovení průměrné ceny pohonných hmot pro účely poskytování cestovních náhrad.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru stavebního a ŽP za předchozí rok.
Předseda výboru Vlastimil Všetička přednesl zprávu za rok 2022.

• Bere na vědomí návrhy výboru stavebního a ŽP na opravy a údržbu pro rozpočet na r. 2023.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO s tvorbou Návrhu rozpočtu obce Těchonín na rok 2023. Termín 
schvalování rozpočtu je stanoven na březnové zasedání, které se bude konat dne 15. 3. 2023. Návrh 
rozpočtu obce musí být vyvěšen 15 dní před zasedáním ZO na úřední desce, tj. nejpozději 28. úno-
ra 2023. Připomínky k návrhu rozpočtu mohou občané obce uplatnit buď písemně ve lhůtě stano-
vené při jeho zveřejnění, nebo ústně při jeho projednávání na zasedání zastupitelstva.
Zůstatek na účtech z loňského roku činí 10.302.256 Kč. Jednotlivé položky pracovní verze návrhu 
rozpočtu vycházejí zejména z potřeb obce, nutných výdajů, nákladů rozběhlých akcí a příjmů do-
tací, které přibližně známe. V rámci tvorby návrhu rozpočtu jsme se snažili být co nejvíce šetrní, 
ale na druhou stranu nechceme, aby vývoj naší obce ustal. V letošním roce budeme převážnou část 
akci financovat z vlastních zdrojů. Starosta p. Sedláček spolu s předsedou výboru stavebního a ŽP 
vyhodnotili jednotlivé akce a zahrnuli je do plánu:

 » Akce, na které existuje příslib dotací před podpisem ROPD:
 - „Vybudování varovného a  výstražného systému protipovodňová opatření Těchonín“ - 

1.061.003 Kč (dotace cca 747.396 Kč)
 - „Nákup vybavení pro podporu spolkové činnosti a komunitního života“ - 315.000 Kč (dotace 

252.000 Kč)
 » Projektové záměry (ceny jsou orientační):

 - projektová dokumentace „U Kasáren“ - 720.000 Kč
 - projektová dokumentace Stavební úpravy bytového domu Těch. 177 - 436.000 Kč

JEDNÁNÍ DNE 11. 1. 2023 
ověřovatelé zápisu: Mgr. Ivanka Špinlerová, Jiří Trojan, DiS
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11

Omluveni: 

přítomno občanů/hostů: 2/0

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA
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 - projektová dokumentace veřejné osvětlení Celné - 50.000 Kč
 - projektová dokumentace veřejné osvětlení Těchonín - 50.000 Kč

 » Další akce:
 - Bytový fond - 1.800.000 Kč (odhad)

(opravy společných prostor č. p. 166, stavební úpravy bytu 1/71, výměna plynových kotlů)
 - Vodovod Těchonín (spodní) - 1.000.000 Kč (odhad)
 - Parkové úpravy u MŠ - 150.000 Kč

 » Úvěry a další:
 - Splátka č. p. 177 Těchonín - 1.200.000 Kč
 - Splátky úvěrů - 1.000.000 Kč
 - Splátka pozemků - 375.000 Kč

 » Žádosti o příspěvky:
 - TJ SOKOL Těchonín zateplení kabin, interiér
 - Prodejna Celné - 60.000 Kč
 - ZŠ a MŠ - 1.300.000 Kč

 » Žádosti o individuální dotace:
 - TJ Sokol Těchonín (fotbal) - 35.000 Kč
 - HC Těchonín (hokej) - 20.000 Kč
 - ASPV - 10.000 Kč
 - MO ČRS Těchonín, z. s. - 10.000 Kč
 - SDH Těchonín (mladí hasiči) - 35.000 Kč
 - Potravinová obslužnost Konzum - 120.000 Kč

Celkem 10.903.708 Kč (999.396 Kč dotace)
 - Občan Karel Vencl navrhl doplnit do seznamu akcí revitalizaci plechové boudy vedle fotbalových 

kabin na Celném. Dále likvidaci polorozpadlé chaloupky u trafostanice u přechodu chodníků 
u hlavní silnice.

Zastupitel Ing. Roman Hrdina navrhl zahrnout do seznamu akcí výměnu oken na požární zbrojnici.
• Bere na vědomí kontrolu plnění usnesení za období roku 2022.

Předseda kontrolního výboru Ing. Aleš Nepustil přednesl zprávu k plnění usnesení.
• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 9/2022.

 » Příjem z daní byl navýšen dle skutečnosti o 1.765.000 Kč
 » U výdajů došlo ke změně v následujících položkách:

 - § 2219 chodníky – zábradlí u školní jídelny 62.000 Kč
 - přeprava a čištění odpadních vod 13.000 Kč
 - mzdové náklady knihovnice 2.000 Kč
 - ohňostroj 35.000 Kč
 - pozemková agenda 3.000 Kč
 - posouzení funkční způsobilosti lokálního varovného systému
 - výměra těla srážkoměru 7.000 Kč
 - poplatky bankám 3.000 Kč
 - odvod daně z přidané hodnoty 330.000 Kč

 » Poslední změnou byl převod z účtu ČNB na účet u KB ve výši 1.000.000 Kč.
 » Rozpočtovým opatřením došlo k navýšení peněžních prostředků o 1.304.000 Kč

• Bere na vědomí informace k Silvestrovskému ohňostroji.
Cena ohňostroje byla 35.574 Kč, občané a další drobní přispěvatelé přispěli částkou 16.458 Kč. Zů-
statek z loňského roku byl 8.575 Kč. Zbytek ve výši 10.541 Kč byl uhrazen z příjmu z reklam. Příjem 
z reklamy tvořil 27.396 Kč. Zbývající částka 16.855 Kč z reklam je zapojena do rozpočtu obce. Dě-
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kujeme všem, kteří se zapojili do sbírky, do pořádání ohňostroje a jeho zajištění.
• Bere na vědomí informace o dotačním programu Sdružení obcí Orlicko - podpora významných 

výročí v členských obcích.
TJ Sokol Těchonín fotbalový oddíl v letošním roce pořádá oslavy k příležitosti výročí 50 let od jeho 
vzniku. Starosta p. Sedláček navrhuje podat žádost na Sdružení obcí Orlicko o dotaci na podporu 
významných výročí v členských obcích ve výši 30.000 Kč.

• Schvaluje prodloužení dohody s Městskou knihovnou v Jablonném n. O. o odborné pomoci na 
rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Tak jako každý rok i letos obec obdržela návrh prodloužení dohody o odborné pomoci na rok 2023. 
V rámci dlouholeté spolupráce starosta p. Sedláček navrhuje tuto dohodu uzavřít i na letošní rok 
s částkou 6.000 Kč.

• Bere na vědomí informace o akceptaci žádosti o poskytnutí podpory na akci „Přírodní zahrady 
při ZŠ Těchonín“ v rámci dotačního titulu SFŽP ČR.
Státní fond životního prostředí ČR, který je pověřen administrací žádosti o poskytnutí podpory 
„Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín“ evidované pod unikátním číslem „1220500202“, obci oznámil, 
že žádost byla shledána jako úplná, formálně správná a přijatelná z hlediska podmínek pro přijetí 
žádosti, a  tak byla v  souladu s  podmínkami výzvy k  podávání žádostí akceptována. Státní fond 
životního prostředí ČR dále oznámil, že na žádosti 1220500202 Přírodní zahrady při ZŠ Těcho-
nín došlo ke stanovení způsobilých výdajů administrátory projektu ve výši 571.694,75 Kč. Aktuální 
výše dotace činí 485.940,53 Kč. Aktuální míra podpory činí 85%. U tohoto projektu předpokládá-
me realizaci v roce 2024.

• Bere na vědomí ceník svozů a odstranění odpadů spol. Komunální služby Jablonné nad Orli-
cí, s. r. o. v obci Těchonín platný od 1. 1. 2023.
Dne 27. 12. 2022 obec telefonicky oslovil pan Jindra, jednatel společnosti Komunální služby Jab-
lonné nad Orlicí, s. r. o., a sdělil, že od 1. 1. 2023 dojde ke zdražení jejich služeb, neboť i navazující 
společnosti – spalovny a skládky zdražily své služby.

 

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
občan Karel Vencl

• zpracuje návrh oprav orientačního osvětlení do rozpočtu obce. Dále navrhl možnou výměnu 
světel, která nebudou zahrnuta do rekonstrukce v rámci investiční akce ČEZ (uložení nadzem-
ního vedení do země). Výměnou světel by došlo k úspoře na provozních nákladech.

zastupitel Jiří Trojan
• vznesl dotaz, zda již byly řešeno osazení informačních radarů v obci v rámci dalšího zvyšování 

bezpečnosti provozu v obci. Proběhla širší diskuze napříč zastupitelstvem. Tímto návrhem se 
dále budou zastupitelé zabývat na dalších jednání ZO.

zastupitel Ing. Roman Hrdina
• vznesl požadavek nejmenovaného občana k vyhrnování sněhu na příjezdové cestě ke vstupu na 

hřbitov (minulý rok byl na ní položen frézink).
zastupitel Vlastimil Všetička

• upozornil na psí exkrementy na hřbitově a doporučil osadit vstup na hřbitov zákazovou značkou 
„psům vstup zakázán“.
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
 » Starosta p. Sedláček na základě úkolu z minulého ZO oslovil starosty okolních obcí, které 

mají instalován informativní radar:
 - obec č. 1 - obec bez chodníku, tři radary, dva v provozu. Radary přispěly ke zklidnění dopravy.
 - obec č. 2 - obec prakticky bez chodníku, dva radary. Dopravní situace se částečně zklidnila, 

občané jsou rádi, že obec něco pro zklidnění dopravy udělala.
 - obec č. 3 - obec s chodníkem, dva radary. Obecně část řidičů zpomalí, část ne, někteří se ho 

snaží přetočit. Bez obecní policie je to maximum, co se dá pro bezpečnost udělat.
 - obec č. 4 - obec s chodníky, informativní radary. Vhodné řešení je pouze instalace radarů 

spojených s přestupkovým řízením.
 - obec č. 5 - obec s částečnými chodníky, dva radary. Ke zklidnění došlo pouze minimálně, Aby 

to fungovalo, je nutné mít radary spojené s vymáhání přestupků.
Obecně převládá názor na nutné přímé napojení radarů na distribuční soustavu el. energie. Starosta 
p. Sedláček si nemyslí, že informativní radary zásadně přispějí ke zklidnění dopravy, a že menší 
procento řidičů, kteří jsou na rozhraní, kdy to úplně neřeší - tak zpomalí. Ti, co jezdili doposud 
slušně, budou jezdit i nadále. Větší část řidičů radar prvotně „osahá“ a následně bude jezdit, tak jak 
jsou navyklí, tedy rychle. Pokud by měl být radar někde umístěn, pak se mohlo prvotně uvažovat 
o instalaci na Celném, kde je situace horší. Není zde chodník u silnice č. II/311 a hodně chodců 
se pohybuje spíše po místních komunikacích. Nutno pamatovat na to, že Pardubický kraj plánuje 
modernizací komunikace č. II/311, která je nákladná, v tuto chvíli je prodlužováno stavební povo-
lení a čeká se na dotační příležitost. V rámci projektu by mělo dojít ke zbudování vjezdové brány 
na Celném ve směru od Mladkova a jedná se i o možnosti modernizace autobusových zastávek vč. 
zálivů. Pokud bychom se zabývali instalací informativního radaru, pak by bylo vhodné stanovit 
místo i s ohledem na tento projekt tak, aby se jednotlivá opatření doplňovala.
Co se týče Těchonína, zde je vybudován chodník. Prvotně bychom se měli pokusit doplnit dopravní 
značení odkazující na školu, děti apod. Starosta p. Sedláček poprosil zastupitele Jiřího Trojana o do-
dání podkladů, které v rámci tohoto bodu zajistil, a také kontakty pro další diskuzi.

• Bere na vědomí zprávu inventarizační komise.
Zprávu přednesl předseda kontrolního výboru a také předseda inventarizační komise pan Ing. Aleš 
Nepustil.

• Bere na vědomí návrh rozpočtu obce Těchonín na rok 2023.
Termín schvalování rozpočtu je stanoven na březnové ZO, které se bude konat dne 15. 3. 2023. 
Návrh rozpočtu obce musí být min. 15 dní předtím vyvěšen na úřední desce, tedy nejpozději dne 
28. února 2023. Připomínky k návrhu rozpočtu mohou občané příslušné obce uplatnit buď písemně 
ve lhůtě stanovené při jeho zveřejnění, nebo ústně při jeho projednávání na zasedání zastupitelstva 
dne 15. 3. 2023. Pracovní verze návrhu rozpočtu byla všem zastupitelům rozeslána.
Roman Hrdina požádal o navýšení dotace pro Mladé hasiče o 5.000 Kč z částky 35.000 Kč na částku 
40.000 Kč, což je zahrnuto do pracovní verze před vyvěšením.

JEDNÁNÍ DNE 15. 2. 2023 
ověřovatelé zápisu: Jaroslav Chládek, Ing. Roman Hrdina
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 10/11

Omluveni: Michal Budiš

přítomno občanů/hostů: 3/0
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Kontrolní a finanční výbor se k rozpočtu vyjádří na příštím zasedání ZO.
• Bere na vědomí návrh rozpočtového výhledu obce Těchonín pro období r. 2023 – 2025.

Termín schvalování rozpočtového výhledu obce na období r. 2023 – 2025 je stanoven na březnové 
zasedání, které se bude konat dne 15. 3. 2023. Návrh rozpočtu obce musí být min. 15 dní předtím 
vyvěšen na úřední desce, tedy nejpozději dne 28. února 2023. Připomínky k návrhu rozpočtového 
výhledu pro období r. 2023 – 2025 mohou občané příslušné obce uplatnit buď písemně ve lhůtě 
stanovené při jeho zveřejnění, nebo ústně při jeho projednávání na zasedání zastupitelstva dne 
15. 3. 2023.

• Bere na vědomí zajištění dopravní obslužnosti obce.
Obec během roku průběžně řeší individuální problémy, které jsou spojené s hromadnou přepravou 
osob, ať vlakovou, tak i autobusovou. Čekárna vlakové zastávky v Těchoníně bude i v letošním roce 
otevírána stejně jako v roce předchozím.

• Bere na vědomí ceník svozů a odstranění odpadů spol. Komunální služby Jablonné nad Orli-
cí, s. r. o. v obci Těchonín platný od 1. 1. 2023.
Na předchozím jednání zastupitelstva obce ZO probíralo ceník svozů na rok 2023 a vznikly nejas-
nosti kolem položky SVOZ DŮM OD DOMU.
Ředitel svozové společnosti upřesnil:Jednotlivé položky v ceníku služeb vycházejí z celkové prac-
nosti a nákladů na provoz strojů a mezd. Pak se v ceníku dělí na svoz plastů z nádob, svoz papíru 
z nádob, svoz pytlů dům od domu a další. Dále fakticky dělíme svoz dům od domu na svoz plastové-
ho odpadu a papírového odpadu. Lze tedy tuto položku nákladově rozdělit na 2 komodity, ale pouze 
teoreticky 50:50, protože každá komodita má jinou náročnost pracnosti. Další dělení na svážené 
komodity v rámci plastů (plechovky od nápojů, obaly TetraPack), jedlé oleje a tuky pro potřebu 
obce Těchonín prakticky nemá význam a jsou součástí svozu dům od domu.
Ceníková položka „plasty“ obsahuje cenu za obsloužení veřejných nádob, ceníková položka „sběr 
dům od domu“ obsahuje další náklady na dopravu, práci a čas při svozu a roztřídění komodit na 
provozovně KOS. Celé toto dělení „celkové ceny“ slouží pouze pro interní sledování nákladů fy 
KOS a nemá jiný význam. Je to tzv. systém přesného sčítání nepřesných čísel, který pro zákazníka 
nemá žádnou vypovídací hodnotu.
Podané vysvětlení bylo pro zastupitelé dostačující.

• Bere na vědomí Informace o  množství vytříděných oděvů, bot a  použitých textilií TEXTIL 
ECO, a. s.
V roce 2022 se v obci podařilo vytřídit do bílého kontejneru spol. Textil Eco 1,874 t použitých odě-
vů, bot a použitých textilních výrobků.

• Bere na vědomí zvýšení úrokové sazby u termínovaného vkladu u ČSOB.
Starosta p. Sedláček informoval, že při jednání se zástupkyní ČSOB se podařilo zvýšit úrokovou 
sazbu, kterou je úročen vklad na termínovaném vkladu obce na dobu určitou č. 308377947/0300, 
z 3,50 % p. a. na 5,50 % p. a.

• Bere na vědomí informace o proběhlé inspekční činnosti České školní inspekce v ZÁKLADNÍ 
ŠKOLE A MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN.
Ve dnech 13. a 14. 12. 2022 byla provedena ve smyslu § 174 odst. 2 zákona č. 561/2004 Sb., o před-
školním, základním, středním, vyšším odborném a  jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění 
pozdějších předpisů, inspekční činnost ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN, 
jejichž je zřizovatelem obec Těchonín. Výrok z inspekční činnosti je velmi kladný, pouze s dílčími 
připomínkami - omezené prostory pro rozvoj pohybových aktivit žáků základní školy a dále méně 
vyvážené materiální vybavení jedné třídy ZŠ.

• Schvaluje podpis dohody o poskytnutí dotace z PRV ČR na akci „Nákup vybavení pro podporu 
spolkové činnosti a komunitního života“ jejímž poskytovatelem je SZIF.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
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• Bere na vědomí rozhodnutí č. 1220500202 o poskytnutí finančních prostředků ze Státního fon-
du životního prostředí ČR na akci: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín v rámci výzvy č. NPŽP 
5/2022 v rámci Národního programu o životním prostředí.
K tomuto bodu byla podána informace na minulém ZO. Došlo ke schválení našeho projektu a bu-
deme postupně pokračovat k  realizaci akce v  letošním roce. Dotační kancelář bude pokračovat 
v provedení výběrového řízení na zhotovitele akce.

• Bere na vědomí poděkování za proběhlou Tříkrálovou sbírku.
Dne 1. 2. 2023 bylo na obecní úřad doručeno poděkování za proběhlou tříkrálovou sbírku. V le-
tošním roce bylo vykoledováno celkem 3.690.343 Kč, do on -line kasičky lidé poslali 46.833 Kč 
a 1.000 Kč převedli lidé na bezhotovostní účet. Letošní Tříkrálová sbírka skončila v Těchoníně díky 
štědrosti místních občanů a chalupářů rekordním příspěvkem ve výši 24.830 Kč. Děkujeme všem, 
kteří se zapojili do sbírky a zejména malým koledníkům a jejich doprovodům.

• Zamítá žádost o prodej pozemkových parc. č. 117/3 a 114/2 v k. ú. Těchonín.
Hlasování: pro: -, proti: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Na obecní úřad byla dne 6. 2. 2023 doručena žadatelem žádost o odkup pozemků parc. č. 117/3 
a 114/2 v k. ú. Těchonín. Starosta p. Sedláček uvedl, že před prodejem by bylo vhodné vytvořit 
geometrický plán a oddělit z předmětných parcel cca 100 m2, protože by tak vzniklo ideální dělení 
pro parcely přilehlé k bytovému domu č. p. 166 Těchonín. S žadatelem je již delší dobu uzavřena na 
pozemky nájemní smlouva, která umožňuje žadateli pozemek využívat.

• Bere na vědomí informace k bytu č. 3 v BD č. p. 110 Těchonín – Celné.
Starosta p. Sedláček byl v lednu letošního roku seznámen se zdravotními obtížemi nájemníka před-
mětného bytu. Obec se spolu s pracovnicí chráněných dílen Sdružení Neratov v Králíkách posta-
rala o nájemníka. Byl proveden úklid, zajištění dopravy k  lékaři a předpokládáme, že i  zajištění 
bytu s pečovatelskou službou v objektu u Filipina v Jablonném nad Orlicí dopadne kladně a město 
Jablonné nad Orlicí žádosti o přidělení bytu vyhoví, a to i s ohledem na to, že se naší obci již poda-
řilo předjednat toto přidělení a byl vydán souhlas s přidělením bytu. Je jasné, že kvalita života by 
našemu současnému nájemníkovi stoupla a bylo by o něj i kvalitně postaráno.
Následně bude nutné přistoupit k celkové rekonstrukci bytu č. 3 v BD č. p. 110 Těchonín - Celné. 
K posouzení rekonstrukce dojde později, nyní je se stavem bytu seznámen předseda stavebního 
výboru Vlastimil Všetička, člen stavebního výboru Jiří Junek, Daniel Krejsa a místostarosta obce. 
S velkou pravděpodobností bude tento byt doporučen k nezbytné rekonstrukci.

• Bere na vědomí informace k veřejnému osvětlení Těchonín.
Dne 6. 2. 2023 svolal pan Vencl schůzku na obecním úřadě k projednání zejména tras vedení no-
vého VO v místní části Těchonín. Tato schůzka proběhla za přítomnosti členů stavebního výboru 
a  starosty obce. Účastníci byli seznámeni se stavem projektové dokumentace a  z  toho vzešlými 
návrhy řešení jednotlivých úseků. Jednalo se tedy o  trasách plánovaných prací společnosti ČEZ 
v rámci plánované rekonstrukce NN v Těchoníně, dále i o trasách mimo tuto činnost ČEZu a také 
počtu a  umístění jednotlivých svítidel. V  rámci schůzky byly upřesněny a  odsouhlaseny pozice 
svítidel a zdůvodněny tyto pozice, zejména pak v lokalitě křižovatky u pobočky České pošty a do-
datečně osazeného svítidla na úrovni ČOV pod hasičskou zbrojnicí vč. trasy vedení. Následně bylo 
dohodnuto s panem projektantem Markem, že rozhodování ve věci provádí starosta obce a zastu-
pitelstvo obce. Pan Vencl předal technické údaje o stávajícím osvětlení, neboť se o něj dlouhodo-
bě stará a má největší technické povědomí o současném stavu této sítě. Určování podoby nového 
osvětlení vč. návrhu svítidel má z jeho strany pouze informativní a případně doporučující charak-
ter. O podobě a provedení bude následně rozhodovat starosta obce, respektive zastupitelstvo obce 
na základě předloženého návrhu projektanta.
Pan Karel Vencl podal zastupitelům zprávu o probíhajících projekčních pracích na VO. Popsal kon-
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krétní řešení, která projektant navrhuje. Podal další informace k možným úsporám na provozování 
VO.

• Schvaluje poskytnutí finančního daru pro Vodní záchrannou službu ČČK Pastviny p. s. ve výši 
5.000 Kč.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček uvedl: Protože osobně vím, jak významnou činnost Vodní záchranná služba 
ČČK příkladně na Pastvinách dělá a kdy jsem se několikrát osobně z pozice mého předchozího 
zaměstnání účastnil nejen pátracích akcí, záchran a dalších spoluprací se záchranáři, domnívám se, 
že i naše obec je spádová z hlediska dosahu této služby. I v loňském roce jsme se, a věřím, že dobře, 
rozhodli podpořit VZS, a i proto bych navrhoval opět příspěvek ve výši 5.000 Kč.

• Bere na vědomí míru inflace vyjádřenou přírůstkem průměrného ročního indexu spotřebitel-
ských cen.
Procentuální vyčíslení míry inflace vyjádřené přírůstkem průměrného ročního indexu spotřebitel-
ských cen čini na rok 2023 15,1 %. Aplikace uvedené inflace 15,1 % na ceny nájemného v obecních 
bytech představuje navýšení nájemného z částky 35,46 Kč/m2 na částku 40,81 Kč/m2 a u nájemné-
ho, kde je stávající částka 38,68 Kč/m2 na částku 44,52 Kč/m2. U novostaveb bytů č. p. 188 Těchonín 
z částky 60 Kč/m2 na částku 69,06 Kč/m2.

• Bere na vědomí informace o uvolnění bytu č. 4 v BD č. p. 180 Těchonín.
Po ukončení nájmu současného nájemníka k 30. 1. 2023 byl dne 1. 2. 2023 byt řádně převzat staros-
tou obce, předsedou stavebního výboru a členem stavebního výboru Jiřím Junkem. Protože byl byt 
v bezvadném stavu, byl vyhlášen pronájem bytu.

• Schvaluje přidělení bytu č. 4 v BD č. p. 180 Těchonín žadateli č. 1.
Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 1. 2. 2023. Do stanoveného termínu, tj. 15. 2. 2023 
do 12:00 hod. byly doručeny 4 žádosti. Všichni žadatelé byli doplněni do rozdaných hlasovacích 
lístků. Výsledkem tajného hlasování je přidělení bytu žadateli s číslem 1 dle pořadí na hlasovacích 
lístcích (pro 10 – proti 0 – zdržel se 0 – nepřítomen 1).

• Schvaluje pořízení 3 ks personalizovaných map KČT a 130 ks tištěných skládaných map č. 27 
Orlické hory, vše za částku 44.105 Kč vč. DPH.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1.
Starosta p. Sedláček byl osloven nakladatelstvím CBS, které spolupracuje s KČT (Klubem českých 
turistů), s nabídkou turistických map personalizovaných na naši obec. Jedná se o deskové mapy 
o rozměru 150 x 100 cm, které jsou osazené ve venkovním prostředí. Součástí nabídky je i určitý 
počet klasických tištěných turistických map č. 27 Orlické hory. Naše obec je turisticky zajímavým 
místem a i přes současnou digitální dobu se jedná o dobrý doplněk. Nutno podotknout, že obec 
iniciovala diskuzi k možnosti využití i druhé strany této mapy (cedule), kde by mohlo být umís-
těno několik turistických cílů se vztahem k Těchonínu a blízkému okolí. Na podobě zadní strany 
je možná spolupráce i  se starosty z okolí a personalizace k  lokálním turistickým cílům. Cenová 
nabídka na 3 ks personalizované mapy KČT a 130 ks tištěných map KČT č. 27 Orlické hory je za 
částku 44.105 Kč bez DPH. Potisk zadní strany by byl individuálně naceněn. V ceně nejsou nosné 
konstrukce mapy, které obec zvládne vlastními silami provést levněji nežli za nabízených 10.890 Kč 
bez DPH. Jedna mapa by mohla být umístěna na nádraží ČD, druhá v prostoru Těchonína (ideálně 
na travnatém pozemku u Konzumu) a třetí v Celném (u kapličky sv. Jana Nepomuckého).

• Bere na vědomí prezentaci obce.
Jedná se o propagační materiály obce.

 - Kniha Pardubický kraj, města a obce
 - 360° fotografie obce na web

Zastupitelé se dohodli na 1/3 strany A4 do Knihy Pardubického kraje, města a obce.
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• Bere na vědomí bezúplatný převod pozemků z majetku Správy Železnic do majetku obce Tě-
chonín.
Dne 6. 2. 2023 byla na obecní úřad doručena písemnost Správy železnic (SŽ), která obsahovala 
informace o stavu žádosti o bezúplatný převod pozemků p. č. 1227/9, 1227/10, 1227/11, 1227/12 
v k. ú. Těchonín, o který obec žádala v rámci akce: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici 
č. II/311 úseku centra obce Těchonín“. Žádost obce byla předložena Ministerstvu dopravy k další-
mu řízení v souhrnného materiálu s názvem Celek 108.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• poděkoval organizátorům Masopustu za pěknou obecní akci a občanům, kteří pohostili účast-
níky masopustního průvodu.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve-
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
 » Starosta p. Sedláček na základě úkolu z minulého ZO pokračoval v diskuzi o informačních 

radarech. Před zasedáním zajistil větší množství informací k radarům.
Z podnětu zastupitele Jiřího Trojana a  i z pověření zastupitelstva obce se sešel s panem Pospíši-
lem (zástupce potencionálního dodavatele radarů), se kterým provedli obhlídku vybraných míst. 
Vzhledem ke členitosti obce bylo konstatováno, že vhodným řešením by bylo umístění informa-
tivních radarů na několika místech. Na Celném u areálu školy v přírodě, kde by tento radar mohl 
snímat příjezd od obce Mladkov. Na Celném by bylo dále vhodné umístit další měření i v opačném 
směru. V Těchoníně při vjezdu k ZŠ, někde na úrovni kolem domu č. p. 80 Těchonín, kde by radar 
snímal příjezd od Jablonného nad Orlicí a druhý u odbočky na Mlýnský kopec u Četnické stanice 
Těchonín, jenž by snímal vozidla přijíždějící od místního viaduktu po komunikaci č.  II/311 ve 
směru k ZŠ.
Hned na úvod jednání nebylo doporučeno osazení pouhého ukazatele rychlost, i a to zejména pro 
jeho nejmenší efektivitu. Pro ucelenou informaci starosta p. Sedláček zmínil náklady na pořízení 
ukazatelů rychlosti. Za částku 145.974 Kč vč. DPH je dostupná varianta 2 ks radarů se solárním 
panelem, napojení na odběrnou soustavu by představovalo částku až 100.000 Kč. I dle provedené 
analýzy lokálních podmínek by bylo nutné osadit každý měřič na samostatný sloupek. Čtyři měřiče 
představují částku 291.949 Kč vč. DPH ve variantě se solárním panelem a pro variantu s napojením 
na distribuční soustavu může být částka až o 200.000 Kč vyšší.
Naopak jako ideální řešení byla diskutována varianta multifunkčního radaru se čtením a zobraze-
ním registrační značky vozidla. Jednalo by se tedy o instalaci 4 ks těchto radarů. Základní řešení 
je nabízené za částku 119.800 Kč, montáž atd. 4.900 Kč, 1.500 Kč - dokumentace pro PČR, sloup 
a montážní práce vč. patky 14.900 Kč. Celkem tedy 170.731 Kč vč. DPH. Jedná se o zařízení bez 
možného výstupu v podobě statistik, a tedy bez případné další přidané hodnoty. Pokud bychom 

JEDNÁNÍ DNE 15. 3. 2022 
ověřovatelé zápisu: Jiří Junek, Ing. Aleš Nepustil
zapisovatel: Mgr. Ivanka Špinlerová

přítomno zastupitelů: 9/11

Omluveni:   Ing. Ladislav Šimek,  
Vlastimil Všetička

přítomno občanů/hostů: 4/0
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požadovali z radarů statistické výstupy o četnosti provozu, druhu vozidel, jejich rychlosti, byla by 
cena vyšší - 182.468 Kč. Tyto částky neobsahují další poplatky, např. zřízení stálého napájení. Dle 
pana Pospíšila by zřízení odběrného místa znamenalo investici cca 20.000 Kč (ČEZ) a lze uvažovat 
o další částce do 30.000 Kč na další propojení (někde je délka k odběrnému místu delší, jinde krat-
ší). Varianta napájení radaru prostřednictvím solárního panelu a baterií by vyšla na částku 237.523 
vč. DPH. Ve srovnání s variantou se stálým napojením na distribuční soustavu hovoříme o částce 
přibližně 232.468 Kč. Uvedené částky jsou za jeden radar. Pokud by tento koncept měl fungovat, 
řešili bychom 4 ks radarů a částku okolo 920.000 Kč.
Roční servisní smlouva na jeden činí 2.000 Kč bez DPH, roční poplatek za datovou SIM ve výši 
2.400 Kč, díky které se dá s radarem „komunikovat“. Tj. při čtyřech radarech roční platba ve výši 
17.600 Kč bez DPH (21.296 Kč vč. DPH). Částka za spotřebovanou energii a stálou platbu ČEZu 
nebyla zjištěna.
Po diskuzii zastupitelů vzešel závěr: Poměr účinnosti navrhovaného opatření proti finančním ná-
kladům je značně nepříznivý. Také pan Jiří Trojan jako navrhovatel tohoto bodu konstatoval v rám-
ci diskuze k tomuto bodu, že po provedeném místním šetření a vyhodnocení místních podmínek 
vyšlo najevo, že nyní navrhované řešení je výrazně vzdálené od prvotní cenové nabídky, a to jak 
z pohledu nabízeného zařízení (nabízeno bylo základní zařízení), tak z pohledu výrazně vyšší ceny.

• Schvaluje Rozpočet obce Těchonín na rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Termín schvalování rozpočtu je stanoven na dnešní zasedání. Návrh rozpočtu obce musí být min. 
15 dní před tím vyvěšen na úřední desce, byl vyvěšen dne 16. 2. 2023. Připomínky k návrhu rozpoč-
tu občané mohli uplatnit buď písemně ve lhůtě stanovené při jeho zveřejnění, nebo ústně při jeho 
projednávání na zasedání zastupitelstva. Pracovní verze návrh rozpočtu byla všem zastupitelům 
rozeslána.
Návrh rozpočtu byl změněn na straně příjmů z důvodu přijetí rozhodnutí o poskytnutí dotace, tedy 
na položce č. 4216 dotace „Vybudování varovného a výstražného systému“ o částku 732.047,32 Kč. 
Dále došlo k navýšení výdajové položky č. 5339 § 3900 o částku 10.000 Kč z důvodu navýšení fi-
nančních darů např. pro Albertinum. Předseda finančního výboru vyzdvihl zodpovědné plánování 
a doporučil rozpočet ke schválení.

• Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočtový výhled obce Těchonín pro období r. 2023 – 2025.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Termín schvalování rozpočtového výhledu obce na období r. 2023 – 2025 je stanoven na dnešni 
zasedání. Návrh rozpočtu obce musí být min. 15 dní před tím vyvěšen na úřední desce, byl vyvěšen 
dne 16. 2. 2023. Připomínky k návrhu rozpočtového výhledu pro období r. 2023 – 2025 mohli ob-
čané uplatnit buď písemně ve lhůtě stanovené při jeho zveřejnění, nebo ústně při jeho projednávání 
na zasedání zastupitelstva.

• Bere na vědomí zprávu velitele Sboru dobrovolných hasičů.
Starosta SDH Těchonín a zastupitel obce Těchonín pan Roman Hrdina přednesl zprávu za omluve-
ného velitele SDH Těchonín pana Petra Duška.

• Schvaluje finanční příspěvek pro Albertinum, odborný léčebný ústav Žamberk ve výši 10.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Naše obec pravidelně přispívá na sociální program odborného léčebného ústavu Albertinum Žam-
berk. V letošním roce obec opět obdržela žádost o finanční příspěvek. Jedny z prvních příspěvků 
byly ve výši 15.000 Kč, v loňském roce obec zaslala 5.000 Kč. V letošním roce starosta p. Sedláček 
navrhuje darovat částku 10.000 Kč.

• Schvaluje finanční příspěvek pro službu Zdravotní klaun, o. p. s. ve výši 5.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
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Zdravotní klaun je prospěšná služba provozovaná zejména v nemocničních zařízeních. Obec se 
snaží podporovat zejména lokální projekty a Zdravotní klaun do této snahy úplně nezapadá.
Zastupitel MUDr. Luděk Ryba v krátkosti pohovořil o historii a dosahu této služby a zhodnotil, 
že je poskytována na velice dobré úrovni. Zdravotní klaun působí i v naší spádové Orlickoústecké 
nemocnici.

• Schvaluje finanční dar SDH Svatý Jiří na pořádání 29. ročníku soutěže O Pohár obce Svatý Jiří, 
spojený s oslavou sv. Floriána ve výši 1.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Na obecní úřad byla doručena žádost o finanční příspěvek SDH Svatý Jiří na činnost s mládeží. 
Naše hasičské děti se této soutěže pravidelně účastní. Zastupitelé se shodli na výši finančního daru 
1.000 Kč.

• Schvaluje podpis „Dodatku č. 2 ke smlouvě se společností TextilEco, a. s.“
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že letošního roku obec uvedené společnosti za jejich služby nemusela 
nic platit. V současné době rostou ceny ve všech odvětvích a i z tohoto důvodu jsme byli požádání 
o zvážení navrženého poplatku. Cituji úryvek z průvodního dopisu: „S ohledem na všechny tyto 
skutečnosti jsme se dostali na hranici ekonomické udržitelnosti další bezplatné spolupráce. Proto 
jsme bohužel nuceni další sběr, vývoz a zhodnocení těchto složek komunálního odpadu zpoplatnit, 
a to částkou 1.200 Kč + DPH ročně za každou umístěnou sběrnou nádobu ve Vaší obci (městě), 
jejímž prostřednictvím se sběr provádí.“ Dle mého názoru se jedná o  službu, která je vhodným 
opatřením v rámci odpadového hospodářství a jako takovou ji předkládám k projednání.

• Schvaluje podpis „Dodatku č. 1 ke smlouvě o podmínkách provedení stavby S/OM3248/18/MH 
ze dne 17. 12. 2018“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Jedná se o dodatek ke smlouvě s Krajským úřadem Pardubického kraje k akci: Zlepšení dostupnosti 
turistických atraktivit oblasti masivu Sněžníku II, aktivita „Modernizace silnice II/311 Mladkov – 
Jablonné nad Orlicí“ č. S/OM/3248/MH ze dne 17. 12. 2018. Jedná se o modernizaci komunikace, 
která prochází naší obcí, kdy v souvislosti s touto akcí dojde k záborům pozemků v majetku obce 
(1.114 m2 trvale a 144 m2 dočasně). Předpokládaný termín realizace je 1. 4. 2024–31. 10. 2025. Po 
zaměření provedené stavby budou dotčené pozemky na základě darovací smlouvy darovány sta-
vebníkovi.

• Schvaluje zahájení poptávkového řízení a výběrovou komisi pro výběr dodavatele vybavení pro 
dotační akci: „Nákup vybavení pro podporu spolkové činnosti a komunitního života“ ve slože-
ní Josef Sedláček, Ing. Ladislav Šimek, Jiří Junek.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
K této akci bude proveden průzkum trhu dle dotačních podmínek. Budou osloveny subjekty, které 
spolu nejsou nikterak propojeny a  jsou schopny podat cenovou nabídku. Postup bude obdobný 
jako v předchozím případě, tedy dodávky vybavení pro SDH Těchonín z roku 2021, kdy se jednalo 
o obdobný dotační titul SZIFu. Poptávka bude specifikována dle označení a popisu výrobků v žá-
dosti o dotační podporu. Na následujícím jednání budou zastupitelé seznámeni s výsledkem prů-
zkumu trhu a bude předložen ke schválení dodavatel této zakázky. Jedná o dodávku 25 ks pivních 
setů, 4 ks jarmarkových stánků, 5 ks stolů a 30 ks židlí.
K oslovení jsou navrženi:

 - Ladislav Liebich Truhlářství, Těchonín 198, Těchonín
 - Ing. Josef Novák Dřevovýroba -Truhlářství, Dolní Dobrouč 178, Dolní Dobrouč
 - Matyáš Ladislav Truhlářství, Okružní 693, Jablonné nad Orlicí

• Schvaluje zahájení poptávkového řízení na dotační akci: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín“.
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Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Poptávkové řízení, jako i celou administraci této akce, pro obec zajišťuje společnost Z + M partner, 
spol., s. r. o., Valchařská 3261/17, 702 00 Ostrava, jmenovitě pan Mgr. Ing. Dominik Krejčok. Po 
diskuzi s ním vzešly k oslovení níže uvedené společnosti:

 - Zahradnictví Štencel (Michal Štencel), Melč 116, 747 84 Melč, IČO: 07365268
 - Vladimír Najman, Václavská 519, Zlín 760 01, IČO: 69734542
 - Dlouhý -BANTEX, s. r. o., Hřbitovní 1010, Brušperk 739 44 IČO: 08223441

• Schvaluje zahájit poptávkové řízení na akci „UDRŽOVACÍ PRÁCE A  STAVEBNÍ ÚPRAVY 
BYTU - Celné č. p. 110, byt č. 3, p. č. st. 122, k. ú. Celné“ a schvaluje komisi pro výběr dodava-
tele ve složení: Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Michal Budiš.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Na základě provedené obhlídky bytu starostou, místostarostou, předsedou stavebního výboru Vlas-
timilem Všetičkou a členy stavebního výboru Jiřím Junkem a Danielem Krejsou byl stanoven po-
stup k uvedení bytu do řádného stavu. Byt prošel v dřívější době dílčími stavebními úpravami. Bude 
vyměněn plynový kotel, kuchyňská linka, podlahové krytiny v kuchyni, obýváku a ložnici. Na WC 
dojde k výměně WC a snížení stropu a provedení izolace. Na chodbě bytu dojde ke snížení stropu, 
přepojení TUV a novému rozvodu. Provedou se dílčí úpravy elektro. V koupelně dojde k sejmutí 
bojleru a dílčím opravám obkladů, bude provedena kompletní výmalba bytu, výměna „krabiček“ 
zásuvek a spínačů. V kuchyni dojde k dílčím úpravám vody a odpadů. Pan Daniel Krejsa na základě 
CN zpracuje podklady pro zahájení poptávkového řízení k této akci: Název akce: „UDRŽOVACÍ 
PRÁCE A STAVEBNÍ ÚPRAVY BYTU - Celné č. p. 110, byt č. 3, p. č. st. 122, k. ú. Celné“ pasport 
bytu, podklady pro výběrové řízení (položkový rozpočet a s výkazy výměr, výkresová část, technic-
ká zpráva).
Starosta p. Sedláček navrhuje oslovit:

 - Andrej Lukáč, Těchonín 194, 561 66, IČO: 64804909
 - Tomáš Novotný, Mladkov 49, 561 67, IČO: 68471378
 - Kozel – Stavby, Mistrovice 222, 561 64, IČO: 72844078

Z návrhu zastupitelů oslovíme také:
 - David Mucha + Daniel Hubálek
 - Zednické práce Emil Rais, Pastviny 89, 564 01 Žamberk

Z návrhu zastupitelů bylo předloženo ke schválení složení komise pro výběr dodavatele ve složení 
Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Michal Budiš.

• Schvaluje vyhlášení záměru pachtu pozemku parc. č. 973/18 v k. ú. Těchonín za vyvolávací cenu 
2.500 Kč/rok/ha.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Dne 1. 3. 2023 byla na obecní úřad doručena žádost o pacht pozemku č. 973/18 (druh pozemku – 
zahrada) o výměře 4.737 m2. Jedná o pozemek v majetku obce, starosta p. Sedláček navrhuje vyhlá-
sit záměr pachtu. Pachtovné bude požadováno za hospodářský rok a cenu pachtovného navrhuje na 
dobu 5 let ve výši 2.500 Kč/ha. Zastupitel Ing. Roman Hrdina podal informaci týkající se pachtov-
ních smluv, cenách pachtovného a jejich návaznosti na inflaci, také o výši „dotací pro zemědělce za 
obdělávanou plochu vyjádřenou - dotace / ha / bonita“.

• Schvaluje pověření zastupitele obce MUDr. L. Rybu zajištěním podkladů pro další jednání za-
stupitelstva obce k tématu workoutových, fitness a dalších prvků primárně na plochu parc. č. 76 
a st. 16 v k. ú. Celné a případně dalších volnočasových ploch v obci.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 8,11.
Starosta p. Sedláček se opět vrátil k tématu trávení volného času – tedy potenciálu diskutovaného 
prostoru na Celném na parc. č. 76 a 16 v k. ú. Celné. Poslední diskuze, kterou inicioval na toto 
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téma, se týkala možnosti vybudování dětského hřiště s dosahem pro děti do 15 let, což bylo po-
dáno jako informace a zastupitelstvo si ponechalo prostor k další diskuzi z důvodu neujasněných 
názorů jednotlivých zastupitelů. Starosta p. Sedláček přichází s novou myšlenkou ve shodě s panem 
MUDr. Rybou a Ing. Šimkem a otevírá opětovně tuto diskuzi. Starosta p. Sedláček obdržel nabídku 
pořízení workoutových prvků jak dětských, tak i pro dospělé, fitness strojů pro všechny věkové 
kategorie spolu s  jistou formou dotací (snížením nákladů na polovinu). Je zde i možnost osaze-
ní dílčích herních prvků a jiných volnočasových aktivit třeba i v budoucnu. Může tedy docházet 
k postupným investicím, buď s ohledem na jejich finanční náročnost, vývoj potřeb nebo v reakci 
na další podnět. Tento směr úvah by šel rozvinout i pro volnočasovou plochu pod těchonínskou 
ZŠ. Starosta p. Sedláček požádal pana MUDr. Rybu, zda by si tuto myšlenku vzal za svou a připravil 
reálné podklady k další diskuzi.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• poděkoval za uspořádání dětského dne v Otmarce všem, kteří se na této akci podíleli.
• informoval přítomné o  akci Ukliďme Česko, ukliďme Těchonín, kdy obec Těchonín a  v  tuto 

chvíli i MO ČRS Těchonín provedou úklid Těchonína. K akci dojde dne 1. 4. 2023, sraz v 9:00 
hod. před obecním úřadem. Dobrovolníci se případně mohou u starosty obce hlásit i individu-
álně. Pytle na odpad budou vydány na obecním úřadě.

zastupitel Jaroslav Chládek
• přednesl návrh vzešlý z jednání finančního výboru týkající se znovuotevření diskuze k možnosti 

vybudování VO u hřbitova v Těchoníně:
K tomuto bodu vystoupili jednotliví zastupitelé:

 - zastupitel Ing. Roman Hrdina podal informaci o chybějícím osvětlení v této části, kdy toto 
je připomínáno zejména občany docházejícími do zaměstnání „do Kasáren“, navrhl i variantu 
solárního napájení

 - zastupitel Jiří Trojan nesouhlasí s vybudováním osvětlení ke hřbitovu, jedná se dle jeho názo-
ru o klidovou zónu a sousedící zahrádkářská kolonie je také místem klidu

 - starosta p. Sedláček uvedl, že již v minulosti bylo téma diskutováno. S vybudováním linie 
veřejného osvětlení se počítá v souběhu s realizací výstavby v lokalitě U Kasáren, kdy se před-
pokládá, že kolem hřbitova bude procházet větší množství občanů a tato komunikace bude 
sloužit jako tranzitní.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Střed Těchonína v dobách minulých

 Z rozhovorů s přáteli z Klubu důchodců, především s paní Emilkou Suchomelovou a Ladislavem 
Filipem, jsem se dozvěděla některé nové skutečnosti o Těchoníně z jejich dětství za 1. republiky a 2. 
světové války. Možná se rádi něco dozvíte i vy.
 Nejprve jsem použila pro srovnání starou mapu – tzv. císařské povinné otisky stabilního katastru 
z let 1826 – 1843. Okamžitě vás asi zaujme velký rybník, který ležel na potoce přibližně pod Kumpoš-
tovými (č. p. 59) a nad Huškovými. V mládí paní Emilky tam už rybník nebyl, ale toto místo se pořád 
nazývalo Na Rybníku. Pro zajímavost - regionální badatelé se domnívají, že nad rybníkem směrem na 
Hejnov mohla stát sklárna a dnes dům Černohousových (č. p. 58) mohl být obydlím sklářského mistra 
(o tom již jsem psala jinde). Dům Adlerových (Emilčiny rodiny) byl přibližně na místě označeném 
č. 43 (dnes č. p. 10). Pan Filip se narodil na místě pod č. 6 (dnes č. p. 63), za nímž se spojují dvě tehdy 
hlavní cesty – pod Hejnovem a druhá, z níž se stala silnice. Jeho nynější bydliště stojí naproti na místě, 
kde je zaznamenáno zděné stavení č. 63 (dnes č. p. 132). Zděné domy jsou na mapě světle karmínové 
barvy, dřevěné domy, stodoly atd. žluté barvy. Ze známých budov vidíte na mapě kostel sv. Markéty, 
faru (č. p. 1), panský dvůr, na jehož místě byla roku 1878 postavena obecná škola (č. p. 4), mlýn (M). 
Potok se za Lorencovými (č. p. 109) uhýbal podél silnice do náhonu ke mlýnu (pod Krejsovými, dnes 
Četnickou stanicí, č. p. 126) a pod mlýnem tekl podél chalupy patřící dnes Wančovým (č. p. 121). 
Jak vidíte, mnoho stavení vzniklo v druhé polovině 19. století a pak ve 20. století, další domy byly 
přestavěny, nebo zbourány. Všimněte si ještě cest na Hejnov, který byl téměř celý v době mapování 
obdělávaný – jedna je kratší a druhé dvě vedou až nahoru (té za Černohousovými se říkalo Dvorská 
a byla nejdelší). Zajímavá je také cesta od mlýna na Mlýnský kopec.

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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 Paní Emilka mi vyprávěla, že v domě, kde 
teď bydlí Huškovi (č. p. 6), měl obchod s po-
travinami pan Wondratschek. Maminka ji sem 
posílala hlavně pro cukr. Obchodník zde měl 
dokonce pražírnu kávy a vzadu od potoka ná-
hon k  turbíně. Vyráběl elektřinu, kterou pro-
dával zájemcům v  okolí. Také Adlerovi elek-
třinu od něj odebírali. Maso a masné výrobky 
kupovali lidé z Těchonína u řezníka Vincence 
Krejsy (dnes četnická stanice). Krejsovi měli 
hospodářství, nahoře prý byl chlév a úplně dole 
tzv. šlachta (sloužila jako jatka a na „bourání“ 
masa). Emilka chodila pro maso také dolů ke 
trati do nově postaveného řeznictví ke Krosná-
řovým (pan Krosnář byl spolužák její mamin-
ky). Vraťme se ale do středu obce od Krejso-
vých podle náhonu ke mlýnu. Kolem vidíme 
stodoly a další dřevěná stavení. Náhon ke mlý-
nu podtékal silnici a jako potok pak pokračoval 
dál. Mlýn tehdy patřil mlynáři Thunovi, byl to Čech a  jeho děti navštěvovaly českou menšinovou 
školu. Thunovi mleli obilí a  také prý pekli chleba, pro který malá Emilka chodila. Po Mnichovské 
zradě někteří místní henleinovci útočili na Čechy (mlynáře Thuna a otce L. Filipa zbili), a tak ještě 
před příchodem německého vojska mnohé české rodiny (i Thunova) opustily obec. Mlynář Thun se po 
válce do Těchonína nevrátil, mlýn pustl a dnes už po něm zbyly jen fotografie. Poblíž (dnes Wančovi) 
byla podle pana L. Filipa místní kampelička (spořitelna).
 Zaujalo mě ve vyprávění 
paní Emilky hlavně to, že při 
cestách do školy a na nákupy 
sledovala ve třicátých letech 
výstavbu nových domů právě 
ve středu obce. V  roce 1931 
dal postavit pokrokový sta-
rosta Antonín Langer obec-
ní dům č.  p. 80 s  místnostmi 
pro obecní úřad, bytem pro 
učitele a  8 pokoji pro chudé 
a přestárlé osoby. Paní Emilka 
vzpomíná, že se tu říkalo „Na 
Obci“ a  právě vlevo dole by-
dlely chudé rodiny. Pro vodu 
prý chodily k pumpě, jež stála 
hned vedle. Další dům, který 
byl ve třicátých letech posta-
ven, byla vilka, kde dnes bydlí Vágnerovi (č. p. 104). Právě někde v těchto místech se zřejmě těžila 
hlína, kterou použili stavebníci na cihly pro stavbu jmenovaného domku, ale i  na další tři  – dům 
obchodníka Filipa u kostela (č. p. 67), dům pod hospodou pod školou (č. p. 109 – tam prý žila švad-
lena, které říkali „schöne Mariechen“- asi byla hezká)) a dům (č. p. 60) pod tehdy novým konzumem 

Mlýn

Obecní úřad 1932-34
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(č. p. 18)). Tam, kde kopali stavebníci hlínu, vi-
děla malá Emilka v roce 1933, jak dával německý 
učitel Taube s pomocníky dohromady za použití 
jakéhosi bednění a hlíny tzv. Lindwurma – podle 
pověsti těchonínského draka žijícího na Hejno-
vě. Možná tam tak tvořili formu, protože cemen-
tového draka vyrobil Taube pro slavnost Bundu 
der Deutschen v Králíkách a později umístili so-
chu u č. p. 80. Naproti obecnímu domu o něco 
později (asi jako důstojnické domy) byl postaven 
pekařem Bednářem dům (č. p. 95), v němž měl 
mít majitel pekárnu. I on se však před válkou od-
stěhoval, a to do Prahy, kde prý si zřídil pekárnu 
v Ďáblicích. Za války zde bydlela rodina lesního 
Rottera a  i  později tu byl lesní úřad a  byty za-
městnanců polesí.
 V Těchonínských listech jsem již dříve psala 
o místních hospodách a ve středu vsi pod školou 
byla známá hospoda Frankových (č. p. 153), kte-
rá měla i taneční sál. Kromě toho Frankovi, kte-
ří prodali mlýn na Tiché Orlici, aby zde mohla 
stát továrna, ještě hospodařili, byli tedy i statkáři 
s velkými polnostmi. Konírna naproti dosud sto-
jí. Frankovi prý vlastnili býka, ke kterému chodi-
li hospodáři se svými kravami na připuštění. Po 
válce se v tomto domě střídali vlastníci, ale jako 
hospoda už nesloužil. Jako malé děti (ředitel s ro-
dinou bydlel ve škole) jsme v 50. letech často „za-
bloudily“ do bývalého tanečního sálu, z kterého 
se tehdy stalo skladiště, a obdivovaly jsme starý 
orchestrion. Později jsme se sestrou vzpomínaly, 
co se s ním nakonec stalo…
 Je jasné, že v Těchoníně od doby mapování 
v 1. polovině 19. století muselo přibýt v 19. sto-
letí dost stavení, protože v roce 1890 byly v Tě-
choníně napočítány 173 domy s  262 rodinami 
a 1079 obyvateli. Mimochodem v Celném tehdy 
žilo 736 obyvatel ve 102 domech, ve Stanovníku 
93 obyvatel. Jak také zavzpomínali naši milí pa-
mětníci, stavělo se i ve 30. letech 20. století. Do-
dejme, že při výstavbě dělostřelecké tvrze Bouda 
a dalších objektů byla vybudována kasárna a ješ-
tě čtyři důstojnické (gážistické) domy. Tvář naší 
obce se tedy v mládí našich nejstarších občanů 
dost změnila. Děkuji jim za vzpomínky a  dou-
fám, že se ještě něco dalšího dozvím. 

Ivanka Špinlerová (foto: archiv Pavla Vašaty)

Těchonínský drak

Lesovna

Obchod Filip
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Životní jubilea
leden
 70 let Michal Kosek
 55 let Hana Polzerová
únor
 98 let Ladislav Filip
 55 let Lenka Janků
 80 let Miroslav Kopecký
 70 let Zuzana Kašparová
 70 let Ludvík Michalka
 65 let Ladislav Pražan
březen
 65 let Saša Navrátilová
 65 let Milan Faltus
 60 let Petr Suchomel
 65 let Alena Leichtová
 70 let Jarmila Krsková
 70 let Marie Studená
 50 let Jana Ponocná
 60 let Bernatová Stanislava

Věkové složení obce (stav ke dni 31. 12. 2022)
pohlaví 0-5 6-17 18-29 30-39 40-49 50-59 60-69 70-79 80-89 90+ celkem
ženy 14 43 30 30 43 33 39 49 8 2 291
muži 13 40 38 25 53 45 36 45 11 2 308

celkem 27 83 68 55 96 78 75 94 19 4 599
 
Věková struktura obyvatel (stav ke dni 31. 12. 2022)

část obce dospělí - muži dospělí - ženy děti- muži děti  -ženy celkem
Celné 49 41 12 6 108

Stanovník 4 3 2 2 11
Těchonín 212 202 29 37 480

celkem 265 246 43 45 599

Statistika pohybu obyvatel (rok 2021)
měsíc přistěhovaní narození odstěhování úmrtí celkem stav

leden - březen 0 2 -4 0 -2 597
duben - červen 2 0 -4 -1 -3 594
červenec - září 7 1 -4 -2 2 596
říjen - prosinec 2 2 0 -1 3 599

celkem 11 5 -12 -4 0

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

TROCHA STATISTIKY

Narození:
leden
 Zajacová Ema
únor
 Kosková Viktorie

Všem oslavencům blahopřejeme…
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.net)

Chystáme se na jaro.
 I když to tak nevypadalo, i fotbalisté Těchonína se chystali na jaro. Po podzimní části přezimoval 
náš tým na 12. příčce. Za 13 kol jsme nasbírali 12 bodů za 3 výhry a 3 remízy, takže přes zimu jsme 
moc nemohli lenošit.

 Přípravu jsme zahájili na začátku ledna, kdy jsme střídali venkovní tréninky s  tělocvičnou. 
V rámci přípravy jsme odehráli halový turnaj v Červené Vodě, simulační zápas s Lichkovem na umělé 
trávě v Žamberku a 3 přípravné zápasy. První v Lanškrouně s mužstvem Dolní Čermné, další dva 
v Letohradu proti Klášterci a Verměřovicím. Vyzkoušeli jsme nějaké nové věci a věřím, že se hlavně 
připravili na jarní sezónu. Tu zahájíme 25. března na domácím hřišti proti týmu FC Jiskra 2008 od 
15 hodin. Moc budeme rádi, když nás přijdete povzbudit.
 Letošní rok 2023 je významným pro náš fotbalový oddíl, neboť v létě uplyne 50 let od jeho zalo-
žení. Proto doufám, že to společně oslavíme, vy v hledišti a my kvalitními výkony na hřišti. Všechny 
podrobnosti o dění v klubu naleznete na obnovených webových stránkách – www.fotbal -techonin.net
Po rozkliknutí Fan zóny si dokonce můžete objednat i dárkové předměty, které jsou k vyzvednutí při 
domácích zápasech.

TJ Sokol Těchonín

HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
Těchonínští mají před sebou konec sezóny.
 Týmu zbývá odehrát poslední dva zápasy proti Cyklu LA a Sokolu Klášterec. Pořád je o co hrát! 
Tým bojuje v tabulce o 5. – 10. místo. Hráči sice neobhájí loňské 4. místo, ale i tak tabulku mají roze-
hranou dobře. Ze 3 zápasů mají 1 výhru (proti Lazy Neckers) a 2 remízy (s ADH Zábřeh, Klas Nekoř), 
se 4 body prozatím vedou tabulku. Naše skupina je vyrovnaná a zajímavá bude až do konce března, 
kdy končí letošní sezóna.
 Ještě před koncem sezóny dosáhl další hráč Těchonína statistického milníku. Josef Matyáš střelil 
za 159 zápasů 100 branek. Tu poslední „stou branku“ vstřelil v zápase proti Klasu Nekoř, kde jako mla-
dý hokejista hrával. Stal se tak druhým hráčem, který této mety dosáhl. První, kterému se to podařilo, 
byl David Krejsa, který k tomu potřeboval stejný počet zápasů.
 Letošní sezóna se pomalu blíží ke svému konci a hráči zakončí už svoji 12. sezónu v LHL lize. 

SPOLKY V OBCI
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Jako každé hokejové vedení se i těchonínský GM dívá pořád dopředu. Se všemi hráči týmu vedení ko-
munikovalo a můžeme být rádi, že do 13. sezóny vstoupíme ve stejném složení. Parta v šatně i na ledě 
drží při sobě a „hokejový duch“ vládne týmu. V sezóně jsme stihli uspořádat jednou volné bruslení 
pro občany Těchonína. A za co jsem opravdu rád, tak jsme se všichni složili a po domluvě s vedením 
těchonínské školky koupili dětem z Těchonína pár hraček. O všem, co se v týmu děje, se dozvíte na 
facebookových stránkách HC Těchonín, kde jsou pravidelně zveřejňovány výsledky, nadcházející zá-
pasy i zajímavosti.

 Poslední 2 zápasy se odehrají v sobotu 25. 3. 2023 od 19:30 proti Cyklu LA a ve čtvrtek 30. 3. 2023 
od 20:30 proti Sokolu Klášterec.

Michal Ordoš

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Srdečně zdravím čtenáře TL. V tuto chvíli mám pro Vás celkem dost informací, takže pojďme na 
to. Dne 17. 12. 2022 se konala Výroční valná hromada v penzionu Otmarka. Hlavním bodem schůze 
bylo udělování různých ocenění členům SDH. Medaili Za věrnost 10 let získali tito členové: Zuzana 
Foglová, Andrea Papoušková, Alena Hejlová, Jana Trojanová, Žaneta Budišová, Kamil Kalousek, On-
dra Lukáč a Lucie Vaníčková. Čestné uznání získali tito členové: Samuel Fogl, Tobiáš Leicht, Eliška 
Hejlová, Daniel Trejtnar a  Vendula Koubová. Udělena byla medaile Za příkladnou práci: Antonín 
Jelínek, medaile Za zásluhy: Ladislav Vágner, Čestné uznání KSH: Ladislav Filip. Další udělení bylo za 
30 let: Jana Liebichová a za 20 let Petr Dušek. Všem oceněným členům blahopřeji.
Naše jednotka Sboru dobrovolných hasičů v uplynulém období vůbec nezahálela. Dne 4. 2. 2023 vy-
jížděla k odstraňování spadlého stromu přes komunikaci na „Motlák“ ve složení Vlastimil Všetička 
a Lukáš Vaníček. Dále pak dne 15. 2. 2023 k odstraňování spadlého sněhu ze střechy na komunikaci 
u hospody. Zde pomáhala obecní technika a Jirka Junek. Za hasiče Vlastimil Všetička a Roman Kou-
ba. Dne 16. 3. 2023 byl vyhlášen požární poplach. Výjezdová jednotka ve složení Roman Kouba, Petr 
Vašata a Milan Kalous vyjížděli k nehodě automobilu, kterému unikaly provozní kapaliny u bytovky 
č. p. 182.
Plány na období, které nás čeká, jsou totožné jako každý rok. Na jaře nás čeká brigáda úklidu hasičárny 
a jejího okolí, dále pak zajišťování občerstvení na Pálení čarodějnic, TKO a Pouťový koláč. O bližších 
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organizačních informacích budete informování formou letáků. Začátkem května se bude konat Okrs-
ková soutěž, které se zúčastníme. V jaké sestavě to bude, to Vám napíšu příště. Mějte se krásně, užívejte 
ve zdraví krásných jarních dní a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová
Mladí hasiči
 Zimní přestávka ve schůzkách mladých ha-
sičů nebyla dlouhá, už se zase scházíme každé 
úterý v tělocvičně. Těšíme se na jaro a tréninky 
venku, ale zatím nám stačí soutěže a cvičení, kte-
ré nám pomáhají sestavovat starší holky.
 Březen je měsícem plnění Zkoušek odbor-
nosti. Letos jsme byli v neděli 19. března v Ha-
sičském domě v Mladkově. Hynek Budiš a Alice 
Všetičková splnili zkoušku Preventista Junior, Ja-
roslav Chládek je Strojník Junior a děvčata Petra 
Šemberová, Martina Hrdinová a Michaela Budi-
šová jsou těchonínské mladé Preventistky. Všem 
gratuluji a  děkuji za skvělou reprezentaci naší 
obce.
 Přihláška na soutěž ve Svatém Jiří přišla i letos s předstihem, takže můžete psát do kalendářů, že 
fandit se bude 12.-13. května! Hra Plamen proběhne o 14 dní později.
 za vedoucí MH Jana Trojanová

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
 Po roce opět probíhají přípravy na „nejlidnatější“ sportovně -společenskou akci Těchonína – zno-
vuzrozený pochod Toulání kolem Orlice 2023 – a to již 26. ročník.
 Vloni jsme opět pokořili rekord a  na startu pochodu přivítali 519 turistů. O  to jsou přípravy 
náročnější - připravit dostatek medailí, diplomů, zajímavý program a zařídit dobrou propagaci. Po-
kusíme se zase dohodnout spolupráci se Společností 
čs. opevnění, o. p. s., která nám každý rok pro návštěv-
níky pochodu umožňuje volný vstup do podzemí Tvrze 
Bouda a zase zkusíme navázat na spolupráci s CVS Žam-
berk, s. r. o., díky které se pochodníci mohou pokochat 
krásným výhledem z rozhledny na Suchém vrchu. Při-
pravíme tematickou dětskou trasu se soutěžemi, která je 
rok od roku u dětí oblíbenější. A možná budou i nějaké 
novinky v programu.
 Opět se vynasnažíme označit pochod tak dobře, 
aby co nejméně turistů nechtěně prošlo delší trasu, než 
budou mít v propozicích.
 A  to nejdůležitější  – termín! Jelikož najít termín, 
aby se pochod nepotkal s  nějakou akcí v  okolí, je rok 
od roku těžší, letos jsme zvolili sobotu 3. 6. 2023, kdy je 
sice v sousedním Letohradě festival JamRock, ale je to jiná cílová skupina lidí, než kdybychom zvolili 
termín o týden později, kdy se v Dolní Dobrouči pořádá turistický pochod Přes kopce a dolíky.
 Věříme, že počasí vyjde a že se opět setkáme – buď na trase, anebo v cíli našeho těchonínského 
pochodu Toulání kolem Orlice 2023.

za Spolek Těchonínských turistů Jiří Trojan
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Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
Dobrý den, vážení čtenáři TL,
 jak se asi dařilo našim rybářům v  uplynulé rybářské sezoně? Pojďme se na to podívat. Dne 
18. 3. 2023 proběhla výroční členská schůze naší organizace v příjemném prostředí restaurace Otmarka 
v Těchoníně. Zde jsme se s výsledky lovu našich členů ze zprávy hospodáře naší organizace pana Vác-
lava Polzera seznámili. Výroční členské se zúčastnilo 31 dospělých členů a 9 dětí z rybářského kroužku. 
Na úvod přednesl Mgr. Ludvík Michalka zprávu o činnosti výboru a také o činnosti organizace, kdy na 
závěr této zprávy informoval přítomné o svém rozhodnutí odstoupit z pozice předsedy naší organizace 
a v krátkosti shrnul své působení na pozici předsedy. Také podal informaci o svém nástupci, tedy Jose-
fu Sedláčkovi, který byl navržen výborovou schůzí naší organizace a s touto funkcí souhlasil. Následně 
byly podány jednotlivé 
zprávy. Další v  pořadí 
byla zpráva vedoucího 
rybářského kroužku, 
kterou přednesl Jo-
sef Sedláček (vedoucí 
rybářského kroužku) 
a  poinformoval o  čin-
nosti rybářského krouž-
ku v  roce 2022. Spolu 
s  druhým vedoucím 
rybářského kroužku 
Zdeňkem Jásenským 
proběhlo slavnostní pa-
sování dětí z rybářského 
kroužku za rybáře. Zá-
roveň s pasováním byly 
dětem předány první členské legitimace s vlepenou známkou (členským příspěvkem), první rybářský 
lístek a první povolenka k lovu na vodách pstruhových, kterou děti dostaly zdarma. Také získaly kra-
bičku na mušky a knihu, kterou vydal ČRS - Rybářství a rybolov s věnováním. Nejúspěšnější členkou 
kroužku byla vedoucími vyhodnocena Eliška Kosková a ta za svůj přístup, dovednosti a nasazení obdr-
žela poukaz na nákup v Rybářově krámku v Žamberku. Rybářský kroužek je skvělá parta a v letošním 
roce se pokusíme opanovat muškaření a dost možná nás často uvidíte u Tiché Orlice v Těchoníně.
 Přehled o úlovcích – Rybárna, na kterou bylo vydáno pouhých 10 ks povolenek k lovu. Celkem 
bylo uloveno 46 ks kapra obecného o hmotnosti 104,06 kg, 1 ks štiky obecné o hmotnosti 1,95 kg. 
Tedy celkem 47 ks ryb o  hmotnosti 106,01 kg, přičemž nejlepším lovcem byl pan Marek J. s  21 ks 
ulovených ryb při hmotnosti 37,40 kg. Druhým byl pan Kreusel T., který ulovil 7 ks ryb při hmotnosti 
21 kg a třetím nejúspěšnějším lovícím byl pan Kreusel M., kterému se podařilo ulovit celkem 7 ks ryb 
o hmotnosti 14 kg. Největší ulovenou rybou byl kapr obecný s pěknými 52 cm a 3 kg hmotnosti, kte-
rého přelstil pan Kreusel Tomáš.
 Přehled o úlovcích – povolenka mimopstruhová, kdy na vody mimopstruhové bylo vydáno cel-
kem 19 ks povolenek. Uloveno bylo celkem 85 ks kapra obecného při hmotnosti 248,04 kg, 1 ks lína 
obecného o hmotnosti 0,33 kg, 16 ks cejna velkého o hmotnosti 6,50 kg, 43 ks okouna říčního o hmot-
nosti 36,40 kg, 7 ks štiky obecné o hmotnosti 25,75 kg, 8 ks candáta obecného o hmotnosti 13,76 kg, 
1 ks úhoře říčního o hmotnosti 2 kg, 4 ks pstruha duhového o hmotnosti 8 kg a 1 ks sivena amerického 
o hmotnosti 1 kg, dále také 3 ks bolena dravého o hmotnosti 7 kg, a čtyři ks ostatních ryb o hmotnosti 
1,5 kg. To v součtu znamenalo úlovek v počtu 173 ks ryb o hmotnosti 350,28 kg. Nejlepším lovícím se 
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na vodách mimopstruhových stal pan M. Lyčka s úlovkem 75 ks ryb při hmotnosti 111,10 kg, druhým 
nejlepším lovcem vod mimopstruhových se stal pan J. Sedláček, který ulovil 33 ks ryb o hmotnosti 
81,60 kg. Třetí místo obsadil pan A. Matys, kterému se podařilo ulovit celkem 23 ks ryb s hmotností 
54,60 kg. Největší rybu, kterou se stal kapr obecný o délce 70 cm a vážící 6,5 kg, ulovil J. Sedláček.
 Přehled o úlovcích – povolenka na vody pstruhové. Na vody pstruhové bylo vydáno celkem 10 ks 
povolenek. Uloveno bylo celkem 682 ks ryb při souhrnné hmotnosti 361,24 kg. Jednalo se o úlovek 
4 ks kapra obecného o  hmotnosti 17,60 kg, 93 ks pstruha obecného o  hmotnosti 52,23 kg, 524 ks 
pstruha duhového o hmotnosti 267,32 kg a 61 ks sivena amerického o hmotnosti 24,09 kg. Z tohoto 
úlovku pak na našem revíru č. 453104 Tichá Orlice bylo uloveno 75 ks pstruha obecného o hmot-
nosti 46,72 kg, 390 ks pstruha duhového o hmotnosti 218,98 kg a 23 ks sivena amerického o hmot-
nosti 10,42 kg. To činí celkový úlovek našich členů na našem revíru čítající 488 ks ryb při hmotnosti 
276,12 kg. Nejúspěšnějším lovcem se stal pan Lisek T. s úlovkem 178 ks o hmotnosti 87,26 kg, na dru-
hém místě skončil s úlovkem 63 ks o hmotnosti 77,90 kg pan Sedláček J. a konečně třetí místo obsadil 
s krásným úlovkem 155 ks ryb při jejich celkové hmotnosti 57,49 kg pan Pohl P. Největší úlovek si 
připsal pan Sedláček J., který ulovil pstruha duhového měřícího 65 cm a vážícího 4 kg. Všem lovícím 
gratulujeme.
 Nyní bych přešel k pozvánkám na letošní akce, které plánujeme. Za pár dní, tedy 1. dubna, pokud 
to počasí dovolí, bychom rádi uspořádali akci čisté břehy – s touto akcí jsme v předchozích letech za-
čali a rozhodli jsme se ji zařadit mezi pravidelné akce v našem kalendáři. Spolu s obcí Těchonín se tak 
připojíme k akci Ukliďme Česko. Sejdeme se v 9:00 hod. u obecního úřadu. Rukavice s sebou, pytle na 
odpad zajistíme. Pokud budete chtít přiložit ruku k dílu, budete vítáni. Velice rád bych si Vás dovolil 
pozvat na rybářské závody, které budeme pořádat dne 27. května - tyto závody budou určeny okruhu 
lovících z řad laické veřejnosti („nerybářům“). Jedná se o 4. ročník memoriálu Josefa Sedláčka st. Tato 
akce má příjemnou rodinnou atmosféru a  je skvělým časem odpočinku, setkání a  nových zážitků. 
Každý lovící obdrží pamětní medaili a nejlepší lovící drobné ceny. Občerstvení bude zajištěno a po 
závodech je plánováno posezení u  táborového ohně. Také plánujeme závody pro naše členy a naše 
rybářské naděje. Podzim opět ozdobíme rybářským večírkem, který proběhne 18. 11. 2023.
 Závěrem svého slova bych Vám rád popřál krásné jaro a mnoho slunečných dní.

Josef Sedláček, předseda MO ČRS Těchonín

Klub důchodců
Klub důchodců v prvním čtvrtletí tohoto roku
 Členové KD se scházejí každý čtvrtek 
po středečním zasedání obecního zastupi-
telstva. Je tak jisté, že se nám pánové Hrdina 
nebo Junek ochotně postarají o teplo v klu-
bovně hasičského sboru. První dvě shledání 
v novém roce byly naše řady trochu prořídlé, 
protože virová onemocnění zasáhla některé 
členy. Přesto jsme v únoru společně oslavili 
pěkné 98. narozeniny pana Ladislava Filipa. 
V  březnu, kdy je Měsíc knihy, má vždycky 
připravenou besedu o  vybrané knize, nebo 
o  vybraném spisovateli naše členka, těcho-
nínská knihovnice paní Jarmila Pohlová. 
Tentokrát si připravila zajímavé vyprávění z knihy Deset prezidentů od Libora Budinského. Na pořad 
přišla samozřejmě i přání pro březnové oslavence.

Za KD Ivanka Špinlerová



27

Tříkrálová sbírka (7.-8. ledna 2023)
	 Tříkrálové	 koledníčky	 jste	 v	 naší	 obci	 mohli	 potkat	
7.	a	8.	 ledna.	Pro	nás,	dárce	 i	koledníky,	 to	byla	možnost,	
jak	začít	nový	rok	dobrým	skutkem.	Letošní	výnos	sbírky	
byl	opět	velmi	štědrý	pro	účel,	jemuž	slouží.	Vykoledovalo	
se	24	830	Kč.	Za	doprovodu	A.	Břinčilové,	P.	Martínkové,	
M.	Pavlišové	a	M.	Krejsové	popřály	našim	občanům	štěstí,	
zdraví	a	dlouhá	léta	tyto	děti:	Marťa	Hrdinová,	Míša	Budi-
šová,	Jasmínka	a	Alička	Všetičkovy,	Amálka	Hejlová,	Nelča	
Šrotová,	Terezka	a	Honzík	Leichtovi,	Eliška	a	Honzík	Kos-
kovi,	Emča	Vágnerová,	Evinka	Velehradská	a	Nikča	Chlád-
ková.
	 Děkuji	 všem	účastníkům	 tříkrálové	 sbírky,	Vám,	mi-
lým	přispěvatelům	a	obecnímu	úřadu	za	podporu	a	zázemí.

Monika Krejsová
 

Masopustní rej (11.	února	2023)
	 Masopustní	rej	opět	navštívil	naši	obec	a	potěšil	místní	obyvatele	průvodem	maškar.	Odměnou	
jim	byla	pohostinnost	dobrých	lidí	-	výborného	jídla	a	pití	byl	více	než	dostatek,	a	to	tak	dodalo	maš-
karám	energii	na	absolvování	trasy	po	celém	Těchoníně	a	Celném.	Po	celou	dobu	doprovázela	průvod	
líbivá	muzika,	tančilo	se	a	zpívalo.	Koho	už	bolely	nohy,	mohl	si	odpočinout	na	koňských	povozech,	
které	k	masopustu	také	neodmyslitelně	patří.

	 V	průvodu	 jsme	mohli	potkat	 již	známé	masky	 -	například	policisté	 se	nám	 letos	 rozmnožili	
a	nechyběli	ani	kominíci,	kati,	slamění,	šašek,	smrtka	a	mnoho	dalších.	Průvod	doprovázeli	i	diváci	
„v	civilu“	a	kdo	ví,	třeba	se	do	příštího	roku	osmělí	a	rozšíří	masopustní	veselí	o	další	masky.
Celou	akci	zakončilo	posezení	v	místní	hasičárně.

AKCE V OBCI
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	 Ráda	bych	poděkovala	všem,	kdo	se	na	organizaci	podíleli:	Všem	maskám,	protože	bez	nich	
by	tato	akce	nemohla	existovat,	dobrým	lidem,	kteří	maškary	pohostili	a	přispěli	finančním	darem,	
a	v	neposlední	řadě	je	potřeba	poděkovat	panu	starostovi,	že	v	tento	den	symbolicky	odemkl	vesnici	
a	akce	se	mohla	konat.

Tereza Živná
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Dětský karneval (19.	února	2023)
 Dne 19. 2. 2023 se na Otmarce uskutečnil dětský karneval. Musím konstatovat, že jsem si to nej-
dříve z kapacitních důvodů nedovedla představit, ale vešli jsme se v pohodě a užili si bezva zábavu! 
Mohli jsme si koupit výborné bavorské vdolečky, koláče, jednohubky, prostě o různorodé občerstvení 
rozhodně nouze nebyla. Zázemí pro rodinné příslušníky bylo důstojné, příjemné a milé.

 Ve vedlejší místnosti nám Anička Břinčilová, Míša Vébrová a  další z  jejich týmu (Ríša Budiš 
a Jana Trojanová se synem) připravili bohatý program plný soutěží, tancování a volné zábavy, takže 
děti domů opět odcházely s úsměvem na tváři a vybavené spoustou drobných odměn. Nesmím zapo-
menout na „štěstíčka“, která nám u vstupu prodávaly Kristýnka a Monča.
 Z  pochmurné, deštivé neděle nám pořadatelé karnevalu a  majitelé Otmarky vytvořili krásné 
a pohodové odpoledne a za to jim patří velký dík!!!

Martina Pavlišová
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Zastupitelstva obce – termíny a program
Duben - 12. 4. 2023 v 18:00 hod.

• Zajištění očkování psů
• Úprava obce, zajištění sečení a úklidu veřejných prostranství a hřbitovů

Květen - 17. 5. 2023 v 18:00 hod.
• Zpráva knihovnice o činnosti místní knihovny
• Závěrečný účet obce
• Zajištění zimní údržby místních komunikací

Červen - 14. 6. 2022 v 18:00 hod.
• Zpráva předsedy komise stavební a ŽP o výši nájemného a hospodaření s byty
• Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – LÉTO 2023:

• Uzávěrka v pátek 16. 6. 20223
• V prodeji budou od pátka 30. 6. 2023

 Termín uzávěrky platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.

Tento termín je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na 
adresu: listy@techonin.cz nebo můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, 
jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
• Konzum Těchonín
• prodejna potravin na Celném
• Obecní úřad Těchonín
• informační centrum Jablonné nad Orlicí.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Reklamní předměty TJ SOKOL TĚCHONÍN
Informace pro včechny fanoušky těchonínského fotbalu - na webu 
https://www.fotbal-techonin.net/reklamni-predmety/ si můžete 
objednat reklmaní předměty a podpořit tím místní fotbalisty.

• Minidres do auta - 150 Kč
• Šála (výběr ze dvou variant) - 400 Kč
• Tepláková souprava s možností vlastních inicálů - 2000 Kč
• Klubová	mikina	s	možností	vlastních	inicálů	-	1200	Kč
• Klubové	tepláky	s	možností	vlastních	inicálů	-	800	Kč
• Klíčenka	-	80	Kč
• Vlaječka	-	200	Kč
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Od posledního výtisku Těchonínských listů se ve škole událo mnohé.
 V  pondělí 13.  ledna přijela do školy paní Petra Růžičková. 
Mladší žáky seznámila s  různými druhy animace. Děti zhlédly 
ukázky z dějin českého a světového animovaného filmu. Vyzkou-
šely si tvorbu vlastního příběhu a předvedly svoji fantazii. Starším 
žákům představila zrod superhrdinů, představila literární tipy se 
superhrdinskou tématikou. Ti si sami při práci s  pracovním lis-
tem vyzkoušeli poznat známé postavy ze světových dějin. Ve dru-
hé části se zabývali skutečnými hrdiny mezi námi. Lidmi, kteří 
museli překonat sami sebe i nepřízeň osudu, vykonali nejrůznější 
statečné činy, zasadili se o světový mír, šířili dobro a dokázali si 
stát za svým, i když to nebylo jednoduché. Program si kladl za cíl 
představit žákům hrdiny žijící mezi námi a inspirovat je k dobré-
mu skutku. Sami žáci měli možnost se podělit o svoje zkušenosti, 
kdy mohli někomu nebo něčemu pomoci (ekologie, charita…)
 Dne 18. ledna jsme ve spolupráci se ZŠ v Klášterci nad Orlicí 
v místní sokolovně navštívili loutkoherecké představení na mo-
tivy bajek O chytré lišce, O zajíci a želvě, O dvou kupcích, O pyš-
ném orlu. V úvodu nám byla představena postava mudrce Ezopa, 
který s  využitím interaktivních prvků komunikoval s  publikem. 
Cílem představení bylo modernější formou zprostředkovat dětem 
více než dva a půl tisíce let staré příběhy, které vyprávějí přede-
vším o  kladných a  záporných lidských vlastnostech. Nechybělo 
ani typické ponaučení na závěr každé bajky. Do školy jsme přijeli 
s  pěkným zážitkem. Děkujeme Hasičskému záchrannému sboru 
Těchonín a panu starostovi za zprostředkování dopravy.
 Dne 20. ledna v rámci přírodovědy měli žáci 4. a 5. ročníku 
projekt OCHUTNÁVKA EXOTICKÉHO OVOCE. Ochutnali 
mango, avokádo, granátové jablko a kiwi. Na internetu vyhleda-
li zajímavosti o  tomto ovoci. S  exotickým ovocem se seznámili 
i ostatní žáci školy.
 V úterý 31. ledna, kdy se předává pololetní vysvědčení, přišli žáci 1. a 2. ročníku na návštěvu do 
mateřské školy. Nejen, že si zavzpomínali, které místo jim patřilo v šatně, kde seděli u stolečku, kde, 
s kým a s čím si hráli, ale čekal na ně také kouzelník se zajímavými kouzly.
 Ve čtvrtek 16. února si žáci prvního ročníku zpestřili vyučování projektovým dnem Ptáci na kr-
mítku. Poznali nejznámější návštěvníky krmítek, poslechli si jejich zpěv. S ptáčky se procvičili v psaní, 
ale i z počítání. Přečetli jsme si pohádku o sojce z knihy ABE-
CEDOU za přírodou. Každý si vyrobil svoje krmítko, které 
jsme zavěsili na smrk ve školní zahradě.
 Na světě existuje více než 7 tisíc jazyků. I když se jedná 
o vysoké číslo, asi polovině z nich hrozí zánik. I to byl jeden 
z důvodů, proč v roce 1999 vyhlásilo UNESCO 21. únor jako 
Mezinárodní den jazyka. S žáky 2. a 3. ročníku jsme si v ten-
to den o mateřském jazyku a jeho významu povídali, ale také 
jsme si hráli. Na malou chvíli se z nás stali např. detektivové, 
kteří odhalovali češtinářské chyby, pracovali jsme s básnička-

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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mi, lámali jsme si jazýčky na jazykolamech či tvořili věty podle zadání (bez samohlásek, na určitou 
samohlásku) atd.
 V prvouce žáci 1. a 2. ročníku právě poznávají různá 
povolání a seznamují se s tím, jak vznikají či fungují někte-
ré věci kolem nás. Téměř denně si pochutnávají např. na 
pečivu, a  proto jsme se do vlastnoruční výroby pečiva 
pustili. Děti si namlely z obilí na ručním mlýnku mouku, 
našly si recept a připravily si tzv. křesné placky. Že je ne-
znáte? Je to jednoduché, nekynuté pečivo, které se peče po 
celém světě. Na stejném principu se připravuje dnes oblí-
bený indický chléb naan.
 Ve středu 1. března se děti ze školní družiny, a to již 
tradičně, vydaly na výpravu ke krmelci. Vzaly si z domu 
dobroty a lesní zvěři přichystaly hostinu. Pátraly po stopách ve sněhu, našly stopy zajíce, srny, divoké-
ho prasete, psa a kočky. Pozorovaly zimní krajinu a pohrály si na sněhu. Bylo krásné počasí a děti si 
užily hezké odpoledne v přírodě.
 Březen je měsícem knihy. To je důvod navštívit Měst-
skou knihovnu v Jablonném nad Orlicí. Paní knihovnice si 
pro nás připravily dva zajímavé programy. Pro mladší vě-
kovou skupinu interaktivní program na motivy knihy Pet-
ry Braunové Nejhorší den v životě třeťáka Filipa L., který 
se zaměřuje na téma zodpovědnosti, svědomí, strachu, 
vztahu v rodině, na toleranci, respekt a úctu. Pro starší vě-
kovou skupinu byl program o tom, jak vzniká kniha - od 
nápadu k hotové knize. Bez pracovní pozice autora, redak-
tora, ilustrátora, korektora, grafika, tiskaře a  nakladatele 
by žádná kniha nevznikla. Vytvořit třídní nakladatelství 
a vyzkoušet si jednotlivé pozice byl zajímavý zážitek.
 Po covidové pauze byla v  prostorách školní jídelny pod vedením Alenky Veselé, Hanky Jent-
schkové a Katky Sedláčkové opět 
obnovena Tvořivá dílnička. 
S  dětmi školního a  předškolní-
ho věku každý měsíc vytváříme 
krásné výrobky. Pod šikovnýma 
rukama tak již vznikly strašidel-
né domy, lucerničky a svatomar-
tinští koníci, vánoční andílci, 
loutky z  vařeček či valentýnská 
přáníčka pro maminky a  tatín-
ky. Listopadovou dílnu jsme si 
zpestřili v prostoru zahrady MŠ 
i  svatomartinskými hrami za 
svitu lampionů. V měsíci březnu 
se sejdeme již po šesté, abychom 
se pustili tentokrát do velikonoční výzdoby.
 Na úterý 2. května plánujeme sběr starého papíru. Budeme rádi za menší svázané balíčky, při-
pravené u vchodu, nebo na jiném dobře viditelném místě.

kolektiv školy
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	 Na	konci	ledna	se	naše	mateřská	škola	pro-
měnila	 v	 místo	 plné	 čar	 a	 kouzel.	 společně	 se	
školáky	jsme	totiž	přivítali	kouzelníka.	Ten	svý-
mi	triky	nadchnul	všechny	děti.	Děti	si	kouzlení	
užily.	Aktivně	se	i	do	kouzlení	zapojily	a	hlavně	
se	i	hodně	nasmály,	neboť	představení	bylo	také	
vtipné.
	 Dne	8.	2.	 se	v	naší	 školce	konal	maškarní 
karneval.	Na	tento	den	se	všichni	 těšili	a	 již	od	
pondělí	 probíhaly	 přípravy.	Ve	 středu	 do	 školky	
nedorazily	žádné	děti	ani	paní	učitelky,	za	to	byla	
školka	 plná	 pirátů,	 víl,	 pohádkových	 bytostí…	
Nejprve	proběhla	přehlídka	masek,	pak	jsme	celé	
dopoledne	soutěžili,	tančili	a	dováděli.	Děti	za	své	výkony	dostaly	odměny	a	na	závěr	nesměla	chybět	
společná	fotografie.

	 Druhý	 únorový	 týden	 se	 některé	 starší	 děti	
zúčastnily	týdenního	lyžařského kurzu	na	Větr-
ném	vrchu	na	Dolní	Moravě.	Malí	lyžaři	si	osvo-
jili	základy	sjezdového	 lyžování	či	získali	nové	
dovednosti	 v	 závislosti	 na	 předchozí	 úroveň.	
Poslední	 den	 kurzu	
vše	 mohli	 v	 karne-
valových	 kostýmech	
při	 závodech	 ukázat	
i	svým	rodičům.	Děti	
si	 krásně	 užily	 spor-
tovní	týden	završený	
diplomy	a	odměnou.

	 Na	 začátku	 března	 nás	 přijely	 navštívit	 děti	 z	 mateřské	 školy	
v	Mladkově	a	společně	jsme	přivítali	žirafku Žofku s pohádkou O lí-
ném jazýčku	zaměřenou	na	motoriku	mluvidel.	Pomocí	zvířátek	a	pís-
niček	v	pohádce	děti	 žirafka	provedla	hravou	 formou	všemi	hláskami.	
Představení	bylo	pro	všechny	zajímavé.

I. Jirušková

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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 Šoupálek dlouhoprstý a krátkoprstý

 Vydám -li se pomalou chůzí po silnici po-
dél řeky, občas se mi stane, že na kmeni olše, 
osiky nebo klenu postřehnu rychle se pohybu-
jícího tvorečka, který na první pohled vypadá 
jako myška. Za chvíli, když zaostřím pohled, 
spatřím ptáčka menšího než vrabec, jenž se za-
hnutými drápky přidržuje kůry a o ni se také 
opírá ocasními pery při spirálovitém šplhání 
po kmeni. Jeho opeření je hnědé a skvrnité jako 
kůra, ale bříško a hrdlo má špinavě bílé. Musíte 
být dost pozorní, abyste tohoto malého šplhav-
ce zahlédli. Letos mě ale překvapil tím, že při-
létal na jabloň, na níž máme pověšené krmítko. 
Šplhal po jejím kmeni a větvích, zobáčkem ze 
škvír vybíral zřejmě zbytky semen slunečnic, 
které si tam porcovali brhlíci a strakapoudi.
 Podle nadpisu už víte, že píšu o šoupálko-
vi, jen sama přesně nevím, jestli je ten místní 
šoupálek dlouhoprstý (Certhia familiaris), 
nebo krátkoprstý (Certhia brachydactyla). Or-
nitologové je rozeznají podle odlišného zpěvu, 
podle vzhledu jsou i pro ně téměř nerozlišitel-
ní. Dlouhoprstý se zdržuje spíše v jehličnatých 
lesích, ale i  ve smíšených, v  sadech a  parcích. 
Krátkoprstý více v  listnatých světlých lesích, 
ale jinak stejných místech jako jeho příbuzný. 
Má zvláštní zobáček  – štíhlý a  dolů zahnutý. 
Prohledává jím nejužší puklinky v kůře a loví tam brouky, 
pavouky, housenky, larvy atd. V zimě se živí hlavně seme-
ny. Asi vás zajímá, jak dostal tento ptáček své jméno. Jeho 
ocásek má pera tak zesílená, že se o ně podobně jako třeba 
strakapoudi může opírat - podle šoupání ocásku po kmeni 
je to tedy šoupálek. Šplhá cukavými poskoky vždycky od 
paty stromu spirálovitě nahoru a shora se snese lehkým le-
tem k patě dalšího stromu. Více jedlé kořisti najdou samo-
zřejmě ve výstupcích a puklinách hrubé borky, raději mají 
tedy místa s vrásčitými stromovými veterány. V zimě, kdy 
šoupálek potravu těžko shání, musí prý prohledat, aby se 
nasytil, přibližně 300 stromů, vzdálených často až tři kilo-
metry.
 Najít šoupálkovo hnízdo je velice těžké, to dokážou 
jen opravdoví znalci. Své hnízdo si tito maličcí opeřenci 
budují v úzkých štěrbinách za kůrou, v trhlinách ve stro-

PŘÍRODA KOLEM NÁS

foto: Rostislav Bartoň
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mech, někdy i v metrech dřeva, ve škvírách lesních chat. Člověk jim může poskytnout i speciální bud-
ky. Na hnízdo postačí šoupálkovi trhlina jen na dva prsty široká. Tam donese pár stébel trávy, pohodí 
několik větviček, vystele mechem, lišejníky, peřím a vyvede zde mladé. Jeho snůška může být 5 až 6 
vajíček. Samička sedí na vejcích sama po dobu dvou týdnů a sameček ji krmí. Pak oba rodiče krmí dva 
týdny mláďata. Hnízdit mohou i dvakrát do roka.
 Šoupálek je stálý pták, zimuje tedy i u nás. Právě tehdy těmto ptačím trpaslíčkům dobře poslou-
ží zmíněné trhliny 
v kůře. Za studených 
a mrazivých nocí se 
do nich natěsná až 
20 šoupálků, což je 
zachrání před pro-
chladnutím. Tako-
vé noci jsou pro ně 
velmi nebezpečné, 
protože jim mohou 
přemrznout nožky. 
Shromažďují se tu-
díž do skupin, spo-
lečně se zahřívají, 
třesou se, takže se 
jim ohřívá svalstvo 
a stoupá tělesná tep-
lota. Je zajímavé, že 
šoupálci se do spa-
cího klubíčka spojí i s jinými ptačími mrňousky, například se střízlíky a králíčky. V klubíčku se jejich 
ztráta energie snižuje na pětinu. Často se prý natěsnají nejen do stromových dutin, ale také do ptačích 
budek, čímž přečkají i pořádný mráz.
 Šoupálek je zpěvný pták. Podle zpěvu, jak už jsem napsala, ornitologové rozeznají šoupálka dlou-
hoprstého od krátkoprstého. Mají prý takovouto pomůcku: Dlouhoprstý má delší dráp na zadním 
prstu, ale také delší popěvek zakončený trylkem. U krátkoprstého je samozřejmě dráp krátký a také 
krátký, jakoby tázavý popěvek. My, neznalci, se však těšíme jen z pouhého setkání se šoupálky, i když 
jednoho od druhého jaksi nerozeznáme.

Ivanka Špinlerová 

 Na tradiční těchonínský masopust jsme se velmi těšili a jako nováčci jsme byli zvědaví, jak bude 
takové veselí probíhat. Skutečnost ale předčila naše očekávání, jedinečná atmosféra průvodu roz-
jařených masek, živá hudba a sousedká pohostinnost nás přesvědčily, že si takovou parádu už do 
budoucna rozhodně ujít nenecháme. 
 Dětský karneval už byl jen pomyslnou třešinkou na dortu únorových oslav. Pro děti byla na-
chystána spousta her a tanečků, za které si každá maska odnášela nejen vysoutěžené odměny, ale 
hlavně úsměv na tváři. A právě ten spokojený úsměv je silnější, než jakákoliv další slova díků.    
         S díky 

chalupáři Brůžkovi

OD OBČANŮ
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 Sčítání netopýrů v dělostřelecké tvrzi Bouda
	 Kulturní	památka	ČR	na	našem	katastrálním	území	je	nejen	význačnou	historickou	památkou,	
ale	 také	 důležitým	 zimovištěm	 pro	 chladnomilné	 druhy	 netopýrů.	Každoročně	 zde	 provozovatelé	
muzea	a	ochranáři	z	České	společnosti	pro	ochranu	netopýrů	sčítají	v	podzemních	chodbách,	sálech	
a	bojových	objektech	tyto	chráněné	savce.	Sčítání	se	provádí	od	80.	let	minulého	století.	Je	příjemné	
zjištění,	že	v	tvrzi	netopýrů	neubývá	a	každoročně	se	zde	objevuje	až	11	druhů	těchto	zajímavých	tvo-
rečků.	Tabulka	ochranářů	hovoří	za	vše.	Letos	tedy	bylo	nasčítáno	329	netopýrů	a	počty	mohou	být	
ještě	větší,	protože	ve	skulinách	jsou	někdy	skryti	netopýři	i	ve	vrstvách.	Letos	bylo	nalezeno	nejvíce	
netopýrů	černých,	pak	netopýrů	velkých,	následuje	netopýr	severní	a	netopýr	vodní.	Do	roku	2018	se	
zde	objevoval	i	netopýr	dlouhouchý,	od	roku	2020	nově	netopýr	velkouchý.

 

Nejvíce	netopýrů	bylo	sečteno	v	roce	2008,	a	to	408.	
Na	tom,	že	v	objektu	dělostřelecké	tvrze	Bouda	na-
cházejí	 zimní	 klid	 tito	 chránění	 savci,	 mají	 velkou	
zásluhu	 provozovatelé	 muzea,	 protože	 návštěvnost	
tvrze	je	řízená	–	od	listopadu	do	dubna	je	pro	návštěv-
níky	 téměř	 po	 všechny	 dny	 zavřená.	Netopýři	 totiž	
vydrží	v	zimním	hlubokém	spánku	i	6	měsíců	v	kuse.	
Jedenkrát	až	dvakrát	se	přirozeně	probudí,	prolétnou	
se	(jinak	by	došlo	ke	strnutí	svalů)	a	zase	se	zavěsí.	
Vyrušit	násilně	netopýra	ze	spánku	je	však	nebezpeč-
né,	při	takovém	probuzení	může	přijít	o	živiny	až	na	
14	dní.	Proto	 i	 sčítání	 se	musí	provádět	velmi	opa-
trně.	Jinak	chladnomilní	netopýři	v	ČR	na	zimu	vy-
hledávají	jeskyně	a	často	také	opuštěné	důlní	šachty.	
Na	závěr	vám	prozradím,	že	vědci,	kteří	se	zabývají	
netopýry,	 jsou	 chiropterologové.	A	 ještě	 jedna	 zají-
mavost	–	netopýři	všeobecně	mají	obrovskou	imuni-
tu	vůči	virům,	mnohonásobně	větší	než	my,	 lidé.	Je	
možné,	že	v	budoucnu	se	jejich	systém	obrany	proti	
virům	využije	i	pro	lidstvo.

Ivanka Špinlerová (s použitím údajů Muzea československého opevnění - dělostřelecká tvrz Bouda)

NETOPÝŘI NA BOUDĚ
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 Zajímavosti knihovny
 Místní lidová knihovna dostala do svého fondu od obce dvě zajímavé publikace. Jeden výtisk 
„Pilotem krále Anglie“, autoři Jiří Rajlich a Karel Černý. Kniha popisuje osudy operačních pilotů RAF 
z  Havlíčkova Brodu. V  knize je velké 
množství dobových fotografií a  doku-
mentů.
Dva výtisky „Země Česká…domov můj“. 
Tato encyklopedická kniha je vhodná 
nejen pro děti a  mládež, ale i  pro do-
spělé. Obsahuje přehledně uspořádané 
zajímavosti týkající se naší země. 700 ilu-
strovaných obrázků, české dějiny, panov-
níci, novodobá historie, fauna, flora, 252 
nejzajímavějších míst v ČR, kraje, okre-
sy atd. V závěru jsou 4 testy o 30otázkách 
různé obtížnosti. Tato kniha je souhr-
nem všeho, co bychom měli vědět o naší 
zemi a právem být na ni hrdi. Obě knihy si můžete v MLK vypůjčit.
 Zvu Vás do Místní lidové knihovny, která je otevřena 1 x za 14 dní v pondělí od 14.00 hod. - 16.00 
hod. Zápisné na půl roku je 50 Kč, na celý rok 100 Kč.
V roce 2023 je knihovna otevřena pro čtenáře tyto dny: duben: 3., 17./ květen: 2., 15., 29. / červen: 12., 
26. / září: 4.,18. / říjen: 2., 16., 30. / listopad: 13., 27. / prosinec: 11., 18.

Jarmila Pohlová, knihovnice MLK Těchonín

 Každoročně s  prvními jarními sluncem prohřátými dny 
jsme se těšili, že po dlouhé zimní odmlce na svou milovanou 
chalupu v Celném opět dorazí Docent se svou manželkou He-
lenou. Do svého pohodlného křesílka s výhledem na zelenou 
oázu a svahy Hejnova čnícími nad Tichou Orlicí již neusedne. 
Velmi smutná zpráva o jeho náhlém odchodu nás, přátele, mezi 
které se dovoluji řadit i já, velmi bolestivě zasáhla. Spoustě z nás 
budou chybět krátká zastavení, přátelské rozhovory, jeho hlas 
a moudrost jeho slov, vůně dýmky, kterou rád kouřil, ale také 
jeho neotřelý smysl pro humor. Mnohým z  nás také pomohl 
s různými trablemi a mnozí z nás jsme mu vděční za jeho rady, 
podporu a rovné jednání. Všichni jsme jeho odchodem ztratili 
výjimečného člověka, který miloval nejen Celné, ale i lidi, kteří 
v něm žili a žijí.
 Pan docent MUDr.  František Duška,  DrSc. zemřel 
21. 3. 2023, v prvním jarním dnu letošního roku a také v den 
svých 73. narozenin.
 Dovolte mi spolu s  Vámi, spoluobčany naší vísky, přáteli 
a kamarády prostřednictvím těchto řádků vyjádřit jeho rodině 
upřímnou soustrast. Děkujeme, pane Duško, za vše, a věřte, že 
nám budete chybět.

Josef Sedláček

INFORMUJEME

„Vždy jsem měl ostych pořídit panu 
Duškovi fotografii z velkého respektu k 
jeho osobě a tato je vlastně mou jedinou. 
Takového si ho budu vždy pamatovat. 
Docent - jeden z nás, obyčejný člověk.“
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